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Enoglasno lahko potrdimo potrebo in nuj-
nost za nadaljevanje študija arhitekture na
univerzi. Problematiko je treba zajeti kom-
plekšno in jo na osno^i analize stanja obde-
lati vsebinsko in organizacijsko. Ob tem je
treba analizirati tudi nekatere družbeno-politič-
ne anomalije na oddelku za arhitekturo FAGG,
ker reformo zavirajo in jo bodo zavirale do
trenutka, ko bodo opravljene.

Vsebino in organizacijo študija moramo
obravnavati gledano iz dveh aspektov: 1. lik
arhitekta, ki ga potrebuje praksa in 2. proble-
matika podajanja in sprejemanja snovi.

Izhajam iz dejstva, da so izhodišče za for-
miranje študijskega sistema družbene potre-
be po raznih profilih strokovnjakov na različ-
nih stopnjah. Tudi družbene potrebe niso
vezane samo na današnje stanje, teraveč prav
tako na perspektivni razvoj stroke. Področje
arhitekture zajema že danes oblikovanje ce-
lotnega okolja, od predmeta v prostoru do
najširšega prostora, od predmeta industrijske-
ga oblikovanja, opreme preko stavbarstva do
urbanizma, vključujoč še nešteto drugih ne-
imenovanih področij. že danes je diploma na
arhitekturi spričevalo za strokovnost v kateri-
koli izmed teh naštetih panog stroke, ne gle-
de na to, ali jih je diplomant na šoli osvojil
ali ne. Zato mora biti vsebina šole pogojena s
temi potrebami prakse in mora vso to proble-
matiko zajeti, če stojimo na stališču. da naj
imamo Slovenci eno in enotno šolo za arhi-
tekturo. Utemeljitev je.več:

1. naloga arhitekta je usklajevanje funkci-
je, forme, konstrukcije, ekonomike itd. Vsa ta
problematika je ista od oblikovanja predmeta
pa do oblikovanja urbanizma, variira le v
zahtevnosti in razsežnosti;

2. proces projektiranja od analize do sin-
teze je na vseh teh področjih enak in zato npr.

že danes) dvotiren. Kompozicija, ki obravnava
projektantsko problematiko kompleksno, naj
bo organizirana kot delo v manjših skupinah,
kar se je izkazalo za najuspešnejše. študij kot
oblika takega dela naj bo organiziran po
enotnih okvirnih načelih. Načelno naj se for-
mirajo že v začetku študija, realno pa bodo
organizirani v nižjih letnikih šele takrat, ko
bodo zato tehnične in kadrovske možnosti.
Specifična problematika pa naj se obravnava
pri posameznih predmetih.

Glede na to, ~ da v sedanjem študijskem
programu primanjkuje spodbud za pravilen
odnos do splošnih problemov.oblikovanja oko-
lja in za odgovorno vključevanje arhitekta v
reševanje le-teh, je več kot nujna uvedba dveh
novih področij: teorije arhitekture in mo-
ralnega kodeksa arhitekta. Predvsem ti po-
drpčji in pa likovna vzgoja so tista izhodišča,
ki bodo formirala idejno enotnost šole zmožne
iti v korak s časom, zakaj samo potem bo
šola tudi lahko avantgarda naše arhitekture.

Dejstvo je, da uvajanje likovne vzgoje ne
pomeni in ne sme pomeniti krčenja inženir-
skih predmetov, tako teoretičnega kot praktič--
nega dela. Reorganizacija grupe teh predme-
tov gre lahko samo v smeri njihove uskladit-
ve med seboj, v smeri njihove uskladitve s
kompozicijo in v smeri modernizacije vsebi-
ne. Likovni tečaj pa v svoji zadnji fazi —
prostorskem oblikovanju — tudi na področ-
je konstrukcij in račun nastopa kot lzhodišče
ali kot dokaz, kadar to želimo in kadar je to
potrebno. Pridobitve, razvite na osnovi maksi-
malnega likovnega kreiranja, bomo nadalje
razvijali pri projektiranju.

Sistem šolanja mora biti elastičen, vključe-
vati mora tudi tečaj m kurse s čim širšo pri-
tegnitvijo zunanjih sodelavcev itd.

Kompozicija naj bo spremljana s ciklusi
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stavbar pri projektiranju -predmeta prav tako
pridobiva metodo dela;

3. arhitekt katerekoli usmeritve mora biti
seznanjen z ostalimi, ker je vključen v proble-
matiko ostalih. Poznavanje pa nikakor ne
sme biti samo informativno, temveč mora
študent na vseh področjih ustvarjati;

4. ker smo Slovenci majhen narod, si, po-
leg ostalih navedenih, iz čisto materialnih
razlogov zaenkrat ne moremo umisliti več
sorodnih šol za arhitekturo in je taka zahte-
va trenutno neustrezna.

Najenostavnejši in najefektnejši način, ka-
ko naj se lotim obravnave problematike štu-
dija, je analiza in utemeljevanje sheme študij-
skega načrta, ki sta jo podala študijska grupa
in odbor združenja ZšJ na arhitekturi, in sicer
vsebinsko in funkcijsko. V razpravah v letni-
kih se je izkristalizirala kot trenutno najustrez-
nejša.

Hrbtenica pri organiziranju študijskega pro-
grama je projektiranje — kompozicija. Ta se
začne v dogovorjeni obliki in teži že s prvim
letom in veže nase dve večji skupini aplikativ-
nih predmetov (poleg splošnih):

a) konstrukcija: predmeti inženirskega zna-
čaja,

b) likovna vzgoja: likovna problematika.
Kakor je edino logično, da smo se učili

črk ob branju in obratno (sočasnost in vzpo-
rednost sredstva in namena daje najhitreje
najboljše rezultate), tako je nujno, da sodob-
na šola za arhitekturo bazira na vzporedno-
sti projektantske problematike in akumulaci-
je (in obenem že uporabe) znanja o sredstvih
za projektiranje. Sredstva, konstrukcija in li-
kovna problematika naj obravnavajo določeno
snov takrat, ko je ta kompoziciji potrebna,
obratno pa naj bo kompozicija organizirana
tako, da se bo zahtevnost nalog stopnjevala
od najenostavnejših do zahtevnejših in od ta-
kih, ki še ne zahtevajo znanja konstrukciji,
tehnologije itd. do onih, ki to znanje v polni
meri vključujejo. S tem so veje inženirskih
in likovnih področij najbolj funkcionalno ve-
zane na projektiranje, ki mu je treba priznati
primarno vlogo, ki mora dati sodobno metodo
dela od analize do sinteze in ki mora v čim
večji meri razvijati kreativno sposobnost štu-
denta že od vsega začetka.

Sodobna metoda dela, primarna vloga pro-
jektiranja in funkcionalna povezanost zagotav-
ljajo maksimalen efekt študija.

Sistem pouka projektiranja naj bo (kot j«

fakultativnih predmetov, vaj, tečajev, ki naj
bodo zametek specializacije.

Kdor bi absolviral določen siklus, pa bi se
lahko pozneje specializiral na III. stopnji, s
tem pa ne bi bila okrnjena celovitost snovi, ki
naj jo diplomant osvoji.

Celotna shema je bila grajena na predpo-
stavki, da bi forsiranje prve stopnje lahko ško-
dilo formiranju zrelega diplomanta, toda gle-
de na poudarek vloge projektiranja bo stopenj-
ski študij logično izveden. če bo nastopila v
praksi potreba, bomo lahko dali diplomanta
I. stopnje za manj zahtevne probleme pro-
jektiranja kot pomočnike projektanta. Pred
vpisom na arhitekturo bi moral biti štuedent
seznanjen s problematiko šole. Predavanja in
vaje, ki bi se vrstila nekaj tednov, bi mu po-
kazala, ali je ta stroka tisto, kar išče in ali
ima sposobnosti zanjo. Ob tem bi že del štu-
dentov odstopil in bi bil problem prenatrpa-
nosti delno rešen. če pa bo končno enkrat že
razčiščen pojem, ali je bolj demokratično in
za družbo ceneje, da se selekcija izvede že
pred vpisom in ne v prvih letih študija, bo
lahko ta oblika seznanjena s stroko in potem-
preskušena na tej osnovi služila potrebam spre-
jemnega izpita.

Ozrimo se sedaj na današnji sistem študija
in na novi predlog oddelka, katerega je avtor
pravho cel oddelek, čeprav je jasno in znano,
da se z njim precej velik del predavateljev ne
strinja. Novi učni načrt nima niti jasnega
izhodišča, ker ni narejen na podlagi analize
potreb v praksi, niti nima jasnega organizacij-
skega koncepta. Koncepcija zaporednosti uče-
nja konstrukcij in šele nato projektiranja je
bila očitana vsiljeni uvedbi I. stopnje. V res-
nici pa je zmeda zaradi prenatrpanosti z in-
ženirskimi predmeti v prvih dveh letih nastala,
ker je bil postavljen napačen profil diplo-
manta I. stopnje in sicer statika ali morda
izdajalca, ki pa v praksi to ne more in zato
tudi ne bi smel biti. Ne glede na to pa odde-
lek sedaj ni storil nič, da bi s^anje izboljšal,
kar je nerazumljivo, še pcsebej, ker bi mu
bila dana možnost ukinitve I. stopnje, če bi to
smatral za potrebno in na tem vztrajal glede
na današnjo tendenco po decentralizaciji in od-
stopanju od toge nedotakljivosti načela sto-
penjskega študija. Glede selekcije samo to: če
se bo selekcija še naprej izvajala v prvih le-
tih študija, je zgrešeno, da se izvaja samo z
inženirskimi predmeti.

Nadaljevanje na 2. strani i



PLENLM COZŠJ
V Beogradu je 11. in 12. tega meseca

zasedal III. plenum CO ZŠJ.
Osrednji del plenuma je bil namenjen

razpravi o nspešnosti in kvaliteti študija.
. Uvodoma (referat Giše Stankovida) je

bilo ugotovljeno, da je iz analize doseda-
njega izvajanja reforme visokega šolstva
razvidno, da intenca reforme ni potrjena
in da je rezultat neadekvaten material-
nim naložbam, predvsem pa naporom, ki
so bili storjeni v tej smeri.

To se kaže v naslednjih ugotovitvah:
1. zaskrbljujoči procent »osipanja«; 2.
kvečjemu polovica tistili,- ki se vpiSejo
na univerzo, tudi diplomira; 3. povpreč-
na doba študija je polovico daljša od
predvidenega roka; 4. znanje večine diplo-
miranih je v glavnem informativnega zna-
čaja; 5. vključevanje v prakso je poča-
sno; 6. družbena izobrazba diplomiranih
je minimalna; 7. število absolventov je
veliko na vseh univerzah.

Najbolj očitni vzroki takšnega sta-
nja so:

— v hitri ekspanziji in kvantitativnem
širjenju sistema visokega šolstva, pri če-
mer je kvaliteta zaradi neizkušenosti nuj-
no padla;

— v številnih »odločitvah«, ki so bile
sprejete na hitro roko in neštudionzno,
brez solidno opravljenih analiz o mate-
rialnih, kadrovskih in organizacijskih mož-
nostih fakviltet;

/ — v nepravilno vloženih in previsokih
materialnih in finančnih sredstvih, ki ni-
so zadovoljila zelo naraslih potreb;

— v neizgrajenem sistemu materialne
oskrbe študentov;

— v dejstvu, da je bilo zelo malo stor-
jenega v pogledu stimuliranja študija,
dviga aktivnosti študentov na višji nivo,
intenzivnejšega dela in afirmiranja v iz-
grajevanju družbenega ugleda tistih, ki
dosegajo uspehe v študiju; to bi bil
prispevek k razvijanju delovnih navad
in kulture ter k uspešnejšemu koriščenju
sistema šolstva;

— v premajhni odgovornosti velikega
števila štu-dentov, ki v primeri z ostalimi
kolegi nimajo opravičila za svoje neuspe-
he v študiju;

— v nepoznavanju prakse, za katero
in v imenu katere se reorganizira sistem
visokega šolstva. Zelo kočljivo je, če se
neka reforma izvaja na osnovi izjav ka-
drovskih referentov in podobnih nestro-
kovnjakov. Ce kdo, potem morajo nniver-
zitetni učitelji sami prevzeti odgovornost
v tem pogledu, ker oni morajo vedeti,
ali formirajo diplomanta za prakso neke
tovarne, prakso jugosLovanskega gospo-
darstva, stroke, prakso naslednjih štiri-
desetih let.

Razprava se je zaostrila ob problemu
uvajanja sprejemnih in selektivnih izpi-
tov. Osvojena je bila načelna ugotovitev,
da ima po Ustavi vsak občan enake mož-
nosti za šolanje, ne pa tudi enake spo-
sobnosti za vse vrste študija. Pravilna
in na sodobnih metodah izvedena preiz-
kušnja sposobnosti in nagnjenj kandida-
tov za določeni študij ni v nasprotju z
ustavnim načelom, da imajo vsi občani

pod enakimi pogoji pravico doseči po-
trebno znanje in kvalifikacijo na vseh
vrstah šol.

Vsekakor pa je »numerus clausus« si-
cer najlagodnejši, pa najslabši način selek-
cije, ki ima lahko izredno negativne po-
sledice za univerzitetni študij. Potrebno
je izdelati sistem, ki bi vključeval ne-
obvezno usmeritev v zadnjih dveh letni-
kih srednje šole, potem poklicno usmer-
janje ter smiselno zastavljen načrt kolo-
kvijev in izpitov v prvem letniku. Vsega
tega doslej ni bilo in ker so se odrekli
»omejenemu vpisu«, je pač prevladovala
socialna selekcija (tisti, ki ni imel sred-
stev, je odpadel), ali pa je bil nek izpit
določen kot selektivni po vnaprej začr-
tanem planu, kar je še veliko bolj škod-
ljivo kot »numerus dausus«. Realizaoi-
ja predlaganega sistema bi vsekakor za-
htevala velika sredstva in nove napore.
Toda danes nas »osip« na Ijubljanski uni-
verzi »stane« milijardo in pol dinarjev ter
leto dni truda vsakega predavatelja.

Kritizirati je treba način, kako se ve-
čina univerzitetnih odborov loteva vseh
opisanih problemov. študij zopet postav-
ljajo kot političen problem, ki ga naj
razreši Zš kot politična organizacija, sku-
paj z ostalimi političnimi organizacijami.
Malokdo se zaveda, da politično reševa-
nje problemov univerze nujno nosi s se-
boj napake. če kje, potem je treba v po-
gledu sistema visokega šolstva odločati
samoupravno ne pa politično. Ravno za-
to pa je treba v prvo vrsto postaviti sa-
moupravne organe na univerzi. Ne bomo
namreč dosegli smiselnega študijskega si-
stema brez temeljitega dogovora med
vsemi zainteresiranimi. Tak dogovor pa
omogoča samoupravljanje na univerzi, v
ka|;erega so vključeni vsi, ki k izboljša-
nju študija lahko prispevajo. 1. p.

MISI ,IL\,IC
Ce je zavest zavestna bit, potem je

mišljenje misleča bit. Bit Ijudi je njihov
realni življenjski proces (Marx). Mišljenje
je torej sestavina realnega življenja proce-
sa. Družbeno mišlenje, družbenega real-
nega procesa; mišljenje posameznika, in-
dividualnegp. življenjskega procesa. Mišlje-
nje je misleči in mišljeni realni življenj-
ski proces. Realni življenjski proces člo-
veka je proizvodnja človeka. Proizvodnja
človeka je torej tudi mišljenje. Mišljenje
in človek sta potemtakem med seboj ne-
ločljivo povezana.

človek je totalnost svojih odnosov. In
tisto, po čemer on je v odnosu, je osmiš-
Ijena proizvodnja. žival ni v odnosu do
ničesar, čeprav sama je sklop določenih
odnosov. človek brez mišljenja bi torej
ne bil človek, ampak žival. To pa ne po-
meni, da je človek zgolj animal rationalis:
razumna žival. Osmišljena proizvodnja kot
proizvodnja človeka v odnosv namreč zdru-
žuje ijudi v družbo in spreminja človeka
v družbeno bitje. človek kot druzbeno
bitje šele je zgodovinski človek, ki pro-
izvaja svojo lastno zgodovino.

če se torej človek osvobaja, si osvo-
baja tudi svoje mišljenje. Osvobaja se
torej v svoji totalnosti ne pa zgolj v svo
jih parcialnostih. človek se ne more osvo-
boditi, ne da bi se osvobodil v svoji ce-
lostnosti. človek je v celoti svoj cilj, svoj
koren in najvišja bitnost samega sebe. To
je tisti Marzov novum nasproti meščan-
skemu konceptu človekove osvoboditve, iz
katerega izhaja tudi kumboltov koncept
univerze.

Mešcansko mišljenje, meščanska (novo-
veška) filozofija, je nzmreč obravnavala
človeica kot animal raiionalis, mislečo ži-
val, ki je v sebi globoho razcepljen prav
zaradi tega, ker je po eni plati animal,
žival — po drugi pa rationalis, misleče,
duhovno, Osvobajanje človeka je videla
zgolj v zmagovanju duhovnega nad žival-
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skim. Zato ji }e duhovna proizvodnja,' miš-
Ijenje, edini cilj. Ko bo človek postal či-
sto mišljenje, bo osvobojen (Hegel) in
čim bolj se že sedaj posveča zgolj mišlje-
nju, duhovnemu delu, tem bolj je svobo-
den. Osvobajanje človeka Initi torej v
osvobajanju njegove delnosti, njegovega
mišljenja, pri čemer njegovo celostnost
spreminja v sredstvo te delnosti. človek
kot totalnost naj bi služil kot sredstvo
osvobajanja svojega mišljenja.

V družbenih odnosih pomeni to na-
slednje: Ijudske mase naj bi služile s
svojim delom ozkemu krogu visoko razvi-
tih mislecev; univerza naj bi bila cilj sa-
ma sebi in družbi vobče. Drvžba naj bi
bila sredstvo univerze. Seveda ta koncept
ni zgolj subjektivna domislica, ampak je
nastal na podlagi globbke jazklanosti in
protislovnosti med materialnimi in du-
hovnim delom

Meja tega koncepta 'je v tem, da vidi
osvoboditev dela in s tem človeka v zani-
kanju materialnega dela na račun duhov-
vnega dela, ki je zanj sedaj edino resnič-
no delo in človekova svoboda. Njegova
meja je v tem, da osvoboditev človeko-
vega dela, njegove proizvodnje v odnosu,
ne tndi v ukinitvi in prerastitvi protislovja
med materialnim in duhovnim delom,
ampak zgolj v osvoboditvi duhovnega
dela, kar pa je glede na to, da se človek
ne more osvoboditi, ne da bi se osvobodil
v svoji totalnosti, iluzorno m mistifikacija
dejanskih odnosov. Napredek tega kon-
cepta pa je v tem, da vendar — le vidi v
človekovem delu, čeprav zgolj duhovnem,
možnosti za človekovo svobodo

Opisani koncept je nastajal ob vzponu
meščanstva in dosegel svoj vrh v Heglovi
filozofiji in pa v Humboldtovi zamisli
univerze. Prevladati je mogel začasno
samo v pogojih prosvetljenega absolu-
tizma.

Neposredna, vulgarna reakcija na ta
koncept je po vsebini v odtujeni buržo-
azni praksi med tem že delovala in če-
dalje bolj dobivala tudi teoretski izraz:
ilovek je animal rationalis (razumna &•

val). Razum, mišljenje, je tisto, po čemer
se človek loči od živali in s čemer si
lahko pripomore do udobnejšega življenja
kot pa ga ima žival brez razuma. Miš-
Ijenje je sredstvo, s katerim si je mogoče
urediti udobnejše, razkošnejše materialno
življenje. Mišljenje je tehnika za pridobi-
vane materialnih dobrin, v katerih se
opredmetuje vrednost in jih je lahko
prodajati. Mišljenje je sredstvo in tehnika
za usmerjanje materialnega dela in stro-
jev, ki proizvajajo 'različne materialne
življenjske potrebščine in luksuzne pred-
mete (tudi umetnost postane tu luksusz).
Univerza naj pripomore pri razvijanju
takšnega mišljenja irl naj zato razvija
predvsem aplikabilne in tehnične znano-
sti, uporabnostno »filozofijo« in »umet-
nost«. Postane naj pragmatistična in sci-
entistična. Koncept danes prevladuje v
anglosaksonskem svetu. Spet je del člo-
veka, del njegovih odnosov postal sred-
stvo drugega dela njegovih odnosov. Pro-
tislovje in odtujenost v človeških odnosih
in njegovem delu ostaja.

Prva koncepcija ima danes močne za-
govornike med delavci na univerzi, druga
pa med prakticisti v naši gospodarski
praksi.

, Marxovo mišljenje je nastajalo kot ne-
gacija negacije obeh teh dveh koncepcij,
predvsem pa Heglove. To hkrati pomeni,
da tudt gradi predvsem na Heglu. Njego-
vo zamisel o svobodi duhovnega dela
preraščeno vključi v svojo zamisel svobod-
nega dela vobče, lci ga je mogoče udejan-
stveniti z dejanskim praktlčnim prerašča-
njem odtujenosti med materialnim in du-
hovnim delom. Končen rezultat bo svo-
bodno delo kot svobodno proizvajanje v
odnosu, ki je smoter in cilj samemu sebi,
kajti človek ni nič drugega kot svobodno
proizvajanje v odnosu, katerega neposred-
na sestavina je mišljenje. človek bo tedaj
dejansko koren in najvišja bitnost sam^
ga sebe. To pomeni, da v teh odnosih uni-
verze kot univerze ne bo več, ker ne bo
več razcepljenosti med materiplnim in du-
hovnim delom, ki se mora danes koncen-
trirati v posebnih ustanovah kot je uni-
verza s svojimi instituti itd. nasproti
podjetjem materialne proizvodnje. Nas-
protje med sredstvi in cilji je preraščeno
ukinjeno.

če imamo ta cilj pred očmi in Če ho-
čemo reformirati našo obstoječo univerzo,
potem je jasno, da ne moremo pristati
niti na Hegel-Humboldtovo koncepcijo
mišljenja in univerze niti na pragmastič-
no-scientistično. To ne pomeni, da ne bi
smeli uporabljati dosežkov ene ali druge
koncepcije, da se ne bi mogli pri svoji
reformi, recimo, zgledovati pri univerzah
kontinentalne Evrope ali anglosaksonske-
ga sveta. Lahko in smemo se, toda,
kar je važno, je to, v kakšnem duhu
smemo jeviati samo kot cilj niti samo
kot sredstvo. Mišljenje in univerza sta
vsekakor sredstvo pri ustvarjanju pogojev
za ukinjanje odtujenosti med materialnim
in duhovnim delom. Toda razvito in svo-
bodno mišljenje je prav eden izmed p o
gojev te ukinitve in zato tudi že zdaj cilj,
kajti cilja ne moreš doseči, če ne izliajaš
iz njegove zasnove. V zdajšnji fazi je uni-
verza cilj tudi sama sebi. Prav v tem, da
je cilj tudi sama sebi, je hkrati sredstvo
za še nedoseženi končni cilj zgodovinske
epohe, ki jo karakterizira osvobajanje
človeka iz odtujenih medčloveških odno-
sov. Končni cilj določene zgodovinske epo-
he seveda ni hkrati že tudi cilj zgodovine
vobče. Tine Hribar

REFORME
Nadaljevanje s 1. strani

Vendar zasledimo nam ijubo tendenco
v tem predlogu, in sicer uvajanje osnov
projektiranja v prvi letnik. Tu pa avtorj
že prihaja v nasprotje s svojim koncep-j
tom, razen če si predstavlja osnove proj
jektiranja kot bukvalno učenje norm,
kar pa je v nasprotju z načeli sodobne
šole z arhitekturo. Ne glede na to, pa
je uvedba propozicije v I. letnik le formal-
na zadostitev nujnosti po uvedbi le-te, ker
ne bo zaživela, dokler ne bo regulirana
obremenitev z ostalimi predmeti.

Ukinitev kompozicije v tretjem in če-
trtem letniku pa pomeni drobitev kom-
pleksne projektantske problematike po
predmetih. S tem se ukinja tudi studio
Nastopi ponavljanje tistega fizičnega de
la, ki je bilo dosedaj opravljeno v stu
dijih. Izgubljen je osebni kontakt s profe
sorjem. Tepta se pozitivna tradicija š l

Glede na maksimalno likovno-estetskc
odgovomost arhitekta do družbe, saj
arhitektura kot kultuma vrednota v st
nem in nujnem stiku s človekom, je ne
razumljivo in nevzdržno stališče oddel
ka, da ne vključi, poleg teorije arhitel
ture in moralnega kodeksa, likovne prc
blematike v svoj učni program, saj
prav diletnatizem na teh področjih vzrol
za največja očitanja stroki in nesoglasji
v stroki.

če hočemo sedaj pravilno razumet
nekatere težnje v tem novem predloj
kot tudS dosedanje kriae reforme, j«
nujno, da poiščemo globlje vzroke, ki
niso vsebinskega značaja. zato postaM
ljam načelno vprašanje: kako to, da lal
ko eksistirajo na oddelku za arhitektui
povsem legalni privatni projektivni birc
ji, ki so bili pred leti organizirani kc
seminarji, danes pa delujejo v okvir
študijev? Ali se zavedamo v koiikšni mei
zavirajo refprmo? Ne zanima me načel
vprašanje izkoriščanja študentov kot :
stonj delovne sile. Ta anomalija bi bil
verjetno interesantna ža teoretike kol
eden primerov nevsklajenosti med teorij<
in prakso v naši socialistični družbi.. Ne
bistvo tega zaviranja je drugje, globlj(
Gre za bistveno izhodišče študentov, d
naj bo studio kot osnovna pedagoška enc
ta dostopen vsem študentom, kar na
je zagotovljeno z novim predlogom St
tuta fakultete. Kršenje tega in ukinjanj«
studiov pomeni vračanje k stari oblih
seminarjev, to se pravi, da bo tem«
ljitega pouka projektiranja deležno le ti-j
sto število študentov, ki bodo profesoi
jem potrebni pri njihovem privatnem pr
jektantskem udejstvovanju, čemur i
seminarji služili. Ukinitev z utemeljito
jo, da studii niso delali, pomeni linij<
lažjega odpora. Svojega namena niso dc
segli v polni meri zaradi nepopolneg
programa dela in zaradi dozdevnih
drovskih težav. V šestih studiih je
okoli 200 študentov, toda samo pol jih j«
rednih slušateljev, ki imajo pravico <"'
korektur, to pa pomeni povprečno 20 št
dentov v enem studiu ali 6 študentov i
enega predavatelja. Ostali so absolvent
ki po več let rišejo v korist profesorj*
in so zato deležnd najpogostejših
najtemeljitejših. korektur, seveda na rači.
rednih sliišateljev, ker z vsemi pa prc
fesor le ne more biti v stalnem kont
tu. Nekateri absolventi s tem delom
zavestno nadomeščajo predhodno
manjkljivo vzgojo projektiranja, toda
nes ne moremo in ne smemo podaljševat
trajanja študija izven noramalnih let, i
so, ali bodo, zanj določena, da bi s ter
odpravili posleedico slabega učnega proS
cesa.

ZAKLJUCEK:
Kolikor časa bo na šoli prisot

privatno delo, toliko časa bo. s strani ne
katerib. profesorjev vladala težnja za
nitvijo studiev, če pa bodo vseeno obst
jali, bo delo v njih zanemarjeno.

V dejstvu, da je vse, kar je projekt
rano v šoli, v okviru rednega študijske
ga procesa last šole, se že vidd možnos
za delno samofinanciranje, za krepit
materialne bazc in s tem možnost k\
tetnega napredka šole.

B — srner je nastala delno kot re
cija, delno, da bi zapotnili vrzel v tra-"|
dicionalni šoli. O njeni uspešnosti nočeraj
govoriti, ker je ni dokončala niti ena
neracija, ki bi lahko uspešnost dokazala.|
Ukinila se je sama, ker so ji kasnej
vsilili spremembo koncepta. Vendar pa
ali ni imela niti ene pozitivne lastnost
ki bi jo po ukinitvi veljalo upoštevati
tradicionalni šoli? Ali ni bila vrednoter
s pozicij »dualizma«, ali ni bila možr
sinteza obeh smeri? Ne, ker o tem
takem ne odloča moč argumentov, ter
več številčna premoč enega izmed dve
taborov na oddelku. Jasno je, da sta
to enotnost in, kar je še huje, idejr
enotnost šole nemogoči. Ali ni več kc
očitna nevarnost tega dualizma, ki ni
boj idej, temveč boj?

2alostno je, da je ta razdeljenost
di globoko zakoreninjena tudi med št
denti. Na zadnji skupščini je bila prvi6
deležna ostre in javne obsodbe, vendar se
je še na isti skupščini zopet pokazalo,
da ne znamo več misliti in vrednotiti dru«
gače, kot s pozicij pripadnosti eni stranL

filiha Jazbinšek



0 načinu
poiemiziranja
v ,,Mladini"

Ker sem hotel biti pošten, nisem po-
slal drugam, ampak kar na uredništvo
Mladine članek »Nismo zadovoljni s kon-
ceptom Mladine«, ker sem obenem tudi
upal, da bo na njenih straneh najenostav-
neje rešiti vprašanje njenega koncepta.
žal, temeljito sem se uštel — in ker se
ne bi rad še enkrat, hočem zdaj potrditi
govorice iz kroga Mladine, da sem se
»prodal Tribuni«, zato objavljam pričujo-
či članek tukaj, kjer ga imate priložnost
brati. Dedno tudi zato, ker ga Mtodina
kljub pravilom tiskovnega zakona ne bi
objavila, delno pa zato, ker mi na Tribuni
niso izpustili konca, številnih odstavkov
in .besed in mi tako članka niso okrasili
z raznimi nesmisli, kot so to napravili
pri Mladini. Uredništvo se lahko seveda
mirno sklicuje na tiskarskega škrata, za-
to so moje trditve spet krijazerske, pre-
napete in izvirajo iz prešibkega poznava-
nja stvari. Ali ne . ..?

Kako enostavno je nekomu zaviti vrat,
mu zapreti vrata pred nosom in odpreti
celo stran v Mladini čredi podivjanih
konstruktivnežev, da ga zmeljejo in mu
s silovitim peresarstvom zavežejo predolgi
jezik. Uredništvo Mladine je dobro vede-
lo, da ima vajeti v rokah in lahko pripe-
lje celo polemiko v zase najugodnejšo
smer, kar je z občudovanja vredno do-
sledno tudi storilo.

Toliko za uvod. Da ne bp kdo govoril,
kako oseben in drobtinčarski sem, bom
zdajle lepo po vrsti pojasnil, zakaj mi-
slim, da je uredništvo Mladine v polemi-
ki o konceptu Mladine ubralo nepoštene
korake in kako je to neveredno odpušča-

nja, razumevanja in podobnih tiaivno
sentimentalnih občutkov.

Da smo dolgo na tihem razpravljali,
kako čudno se obnaša list za mladino
zadnje čase, tega ni treba posebej po-
udarjati. Brez dvoma je moral nekdo
vprašanje javno sprožiti. Da sem bil prvi
jaz, je bilo zgolj naključje. članek sem
napisal z upanjem, da ga bodo vsi spre-
jeli resno in predvsem fair, da bo sprožil
izmenjavo mnenj, ki bodo resnično pri-
pomogla, da se koncept Mladine popra-
vi. Ker pa sem napadel uredništvo, ki
kot zgledna familija, od bogvekoga po-
stavljena, nikakor ne more dovoliti, da
bi kdo narušil njene temelje, da bi ji
izppdmaknil tronsko mnenje o vzgojni
vlogi pisanja v Mladini, je takotj pod
moj članek napisalo vljudno omembo, da
je sestavek nejedrnat, neklen, da so moje
sodbe prenapete. In s tem je nakazalo
kasnejšim dopisnikom smernice, ki so jih
seveda do skrajnosti izrabili (ne posplo-
šujem, vsak dobro ve, kdo je tu kriv in
kdo ni). Omenil sem že, da je uredništvo
članek kastriralo, in to brez dogovora z
avtorjem, kar je do skrajnosti nepošteno
in nepravilno.

Po resnici povem, da sem pričakoval
večji odziv. Večina pisem, ki je poroma-
la na uredništvo in potem zagledala beli
dan, je bila pisana tako naivno, nezrelo
in nepomembno, da se jih skoraj ne bi
splačalo objaviti. Ali je bralcem res tako
malo do koncepta Mladine? In zakaj niso
posegli v polemiko dopisniki in stalni
sodelavci? Ali so računali na doslednost
uredništva in so si zavarovali hrbet? če
je tako, jim zelo zamerim. Nihče s cen-
tralnega komiteja, nihče iz mladinske or-
ganizacije neposredno ni posegel v po-
lemiko. Kako naj si to razlagam? Central-
nemu komiteju je/ kot kaže, vseeno, ka-
ko opravlja mladinski list svoje poslan-
stvo, čeprav ga izdaja in podpira, vseeno
mu je, ali žrtvuje denar za klišeje dvo-
decimetrskih kopalk ali pa honorar za
družbeno problemski članek. Ali torej tu-
di centralni komite mladine podpira me-
tanje peska v oči, kar zadnji čas strikt-
no počenja uredništvo Mladine?

Vsa polemika se je prevesila v čudno

smer osebnega obračunavanja. Nekaterl
tovariši so imeli za potrebno, da na pe-
tih tipkanih straneh pojasnijo svojo pri-
padnost uredništvu in skrotovičijo moje
trditve do absurda, da mi nazadnje oči-
tajo neko revolucionarniško ihto ali pa
izredno naivno spregovorijo o tem, »kaj
vse nam prinaša Mladina«, kakor da bi
jaz bil resnično slep in ne bi zapazil po-
sameznih rubrik. Sicer pa: to je gotovo
stvar člankarjev samih in nima uredni-
štvo, bi lahko rekli, s tem nobene zveze.
Vendar je uredništvo te vrste člankov
objavilo zmeraj na prvem mestu z globo-
kim zadovoljstvom, da ga ščitijo in za-
govarjajo koncept, čeprav imajo vsi ome-
njeni konstruktivni možakarji, po njiho-
vem pisanju sodeč, premalo kvalifikacij,
da bi lahko povedali kaj bistvenega o
konceptu Mladine. Tega se uredništvo
gotovo ni zavedalo. Pozabilo je tudi, da
sem imel vso pravico, da napišem odgo-
vor na pismo tovariša Gregoriča, ki je v
treh dolgih stolpcih, milo rečeno, sramo-
til mene osebno — in tistega pisma ni
objavilo. V odgovorih novinarjev je spo-
ročilo, da je bilo to pet tipkanih strani
dolgo osebno obračunavanje, kar je ne-
sramna laž, kajti članek je bil dolg samo
tri tipkane strani — in če je tako priza-
devno objavilo Gregoričevo sramotenje in
norčevanje, ki mu ga seveda odpuščam,
ker je ne samo odpuščanja ampak tu-
di pomilovanja vredno (in vreden), ne mo-
rem razumeti, zakaj je moj članek, ki je
bil veliko dostojnejši od njegovega, za-
držalo. Obenem je najavilo, da ni objavi-
lo še enega pisma, ker je bilo skoraj do-
besedno ponavljanje enega že objavljenih
pisem bralcev. Po naključju sem izve-
del (in ravno to mi je narekovalo priču-
joči članek), da je tisto pismo poslal to-
variš Stane Grah iz Murske Sobote.Jn
v pismu je ob koncu predlagal: skličite
sestanek sodelavcev in vseh prizadetih,
pa tudi predstavnikov družbeno-političnih
organizacij, in na sestanku naj vsi po-
vedo svoje predloge za izboljšanje kon-
cepta. Obenem sestavite na tem sestan-
ku širši svet sodelavcev, ki naj skuša dati
Mladini primernejšo podobo.

Torej tako, spoštovano uredništvo?

Zdaj prav dobro razumem, zakaj Gra-
hovega pisma niste objavili. Takrat bi
rejjnično morali sklicati sestanek in vpraša-
nje urejanja bi se moralo obravnavati kar
najneposredneje. Gre torej za navadno
izogtbanje, za učinkoviti slalom, ki pa
vas bo, spoštovano uredništvo, še mar-
sikaj stal. Zdaj sem povsem prepričan —
še prav posebej po odgovorih tovarišev
novinarjev Mladine — da imate list za iz-
ključno svojo domeno in ne prenesete no-
bene krifične pripombe.

Zagovori tovarišev riovinarjev so bili
skoraj smešno formalni in so razgaljali ob-
upno hotenje, zakriti bistvo problema in
čim bolj razpihati nepomembne obrobno-
nosti. Za tiste iskrice domiselnosti, ki jih
tovariš žerdin občuduje pri Bobu, se lepo
zahvalim. Lepo bi bilo, če poleg teh
iskric domiselnosti ne bi bilo ostalega, če-
sar je mnogo preveč in kar tiste iskrice
zagrne v črno temo. Naivnost v obra/vna-
vanju takih problemov je po mojem mne-
nju neodpustljivo

Ponavljam znova: ne bodimo tako na-
ivni, tako shematični, spreglejmo že en-
krat, da gre za vprašanje socialistične vsgo-
je mladega človeka.

Bojim se, da je bilo vse zaitian in od
številke do številke dobivam nenehne do-
kaze z ta stvoj strah. Koncepf Mladine
je, kot je videti, nespremenljiv, nobena
trda beseda ga ne premakne s podstav-
ka. Rad bi za konec povedal še nekaj:
spoštovano uredništvo Mladine naj ne-
koliko zrahlja svoje prepričanje, da lahko
na račun kulture in vzgoje počne, kar se
mu pač zljubi. Naj nekoliko ukroti svoje
mnenje, da edino nekaj možakarjev in
tovarišic v uredništvu ve, kaj je prav in
kaj ni prav. Ne morem se sprijazniti s
tem, da je uredništvo na očitek tako ne-
fair reagiralo, ko je bilo pa vsakomur
jasno, da tu ni šlo zato, ali bo imel Ja-
nezek prav ali Pištek, ampak je šlo za
koncept Mladine. žal, kdor ima vajeti
v rokah, lahko pelje svojega konja v ka-
terokoli smer. Ti pa smeš edino začivkati,
da ne hodi po pravi cesti, ampak po
močvirju. Ker je tako visoko nad teboj,
te nemara sploh ne bo slišal.

Zato moraš odnehati. Evald Flisar

0 tribuni
,,Čas in svet"
Imam namen razpravljati o tribuni

»Cas m svet«, ker mislim, da jo je mo-
goče kakovostno izboljšati. Zakaj in kako
izboljšati?

Upam si zapisati, da je tribuna v do-
ločeni meri odtujena od študentov. Prvi
vzrok, ki ga »obtožujem« za odtujenost,
je predvsem neenakopraven položaj v od-
nosu do nje med samimi študenti; to je
med informiranimi (to so študentje, ki
so že vnaprej seznanjeni o kompleksni
problematiki razgovora) in neinformira-
nimi študenti. Informirani so predvsem
tisti, ki stalno »nastopajo«. »Nastopajo«
na vsakem razgovoru. Njihove obraze in
imena dobro poznamo. Včasih smo razo-
čarani, če se »nekdo« ni prijavil k raz-
pravi. Nekateri si celo upajo trditi, o čem
bo ta ali oni govornik spregovoril. So
izieme, za katere ta opis ne velja!

Zavzemam se za temeljitejše priprave
tribun, ki naj omogočijo, da vsak študent
enakopravno sodeluje (pa četudi samo
sedi, toda razmišlja!) na tribuni.

Moramo priznati, da so imele tribune
velik vpliv na kvalitativne in kvantita-
tivne procese v študentovski organizaciji.
Zato pa bodo vedno bolj izgubljale
svojo veljavo, če jih bomo še nadalje
držali v istih okvirih. Delo za vsebinsko
pripravo razgovorov se ne sme in ne more
Začeti in končati z vabili, plakati ter vr-
tenjem telefonske številčnige. Potreben je
daljši proces priprav, ki zahtevajo poseb-

no študijsko grupo na UO Zš za koordi-
nacijo dela fakultet, višjih in visokih šol,
ki bi sodelovale pri študijski pripravi
tribun.

Neko temo, vzamem primer teme Jean
Paul Sartre, bi vsebinsko lahko pripravila
filozofska fakulteta (oddelek za filozo-
fijo in književnost, temo Kritika v soci-
alizmu (ki je sicer že mimo) pa študentje
sociologije, visoke šole za politične vede
in filozofske fakultete (na podlagi delitve
dela) itd.

Tako izdelane teze, poročila oziroma
referati bi morali biti na razpolago vsem
študentom vsaj pet dni pred napoveda-
nim razgovorom. To bi omogočilo vsem
študentom, da se pripravijo na razgovore
in dobe vpogled v problematiko določene
teme. Privilegij tistih, ki so bili že vna-
prej seznanjeni z nameni tribune in do-
ločenimi »informacijami« ftakimi ali dru-
gačnimi), bi odpadel. Zame je to nadalj-
nja stopnica k vsebinski obogatitvi tri-
bune »čas in svet«.

Sploh pa naj naslov teme določajo po
fakultetnih odborih Zveze študentov, med-
tem ko se naj program in nadaljnji raz-
voj tribune določa na zato posebej skli-
cani tribuni.

Pogosto smo razočarani nad razgovori
s sicer izredno obetajočimi naslovi, ki za-
jemajo širok kompleks vprašanj in jih
v/ enem večeru ni mogoče niti delno, še
manj pa v celoti izčrpati. Splošne ugoto-
vitve, do teh pridemo na tribunah s tako
širokimi temami, o rezultatih reforme in
problemih študija pa tako že dalj časa
poznamo (primer s tribune Je univerza
lahko boljša?). Pri takšnih razgovorih
pride navadno do nejasnosti pri študen-
tih, ker se diskusije izčrpujejo v sploš-
nih ugotovitvah, konkretnih in specifič-
nih rešitev pa se izogibamo.

Z vsebinsko obogatitvijo tribune bi se
v določenem razmreju zožil nevaren
simptom, ki se je pokazal na zadnji raz-
pravi o univerzitetni problematiki. Tribu-
ne, ki ima namen obravnavati nam naj-
bližja in ža nas najbolj adekvatna vpra-
šanja, se je udeležilo manjše število štu-
dentov. In obratno: množična udeležba na
razpravah, ki so nakazovale rešitve iz pro-
blemov, katerih izhodišča so mnogo bdlj
oddaljena (čeprav ne tako, kot kaže to na
prvi pogled) od študeritovega neposrednega
okolja. Prišel sem do samokritičnosti, do
naše lastne praktične dejavnosti in izgra-
jevanja samoupravnih odnosov kot pogoj
za izgrajevanje socialistične druz.be v ce-
loti.

če ni samokritičnosti in lastnega iz-
grajevanja, in to ni nemogoče na sedanji
razvojni stopnji družbenih in ekonomskih
odnosov, obstaja možnost, ki pa verjetno
nikoli ni bila izrabljena v preseženih okvi-
rih naših pravnih in družbenih zakonito-
sti, kot bi to nekateri želeli poudarjati,
zunanjega posega (v interesu družbe).

Vzrok »zunanjega posega« moramo
potem iskati v notranjih okvirih ožje
družbene skupnosti (univerze), ne pa v
družbi in njeni nadstavbi kot celoti. Vi-
deti v vsakem zunanjem posegu zlo, po-
meni bumerang, ki nas slej ko prej za-
dene v glavo. Ali ni akcija za zvišanje
štipendij potekala fin se še bo morala
vršiti) preko tako imenovanega zunanje-
ga faktorja? Ne agitiram, niti se ne za-
vzemam za zunanje posege. zavzemam
pa se za to, da družbi ne sme in ne more
biti vseeno za procese na univerzi. Da
opredelim točneje »tak poseg«: njegov
glavni in edini namen mora biti sproča-
nje notranjih sil na univerzi v pozitivno
razreševanje univerzitetne problematike.

Prav tako je potrebno upoštevati suge-

stije za proučevanje ožjih in širših aspek-
tov univerziteine problematike. Kar naj
univerzo stalno predstavlja družbi in
obratno, da družba izrazi svoje potrebe
njej. S tem se zavzemam za permanent-
no ustvarjalni dialog med notranjimi
silami na univerzi in družbo.

Ena šibkih točk pa je, da pri vseh raz-
govorih ne gre za kontinuirane razprave.
Sprožimo določeno vprašanje in... na na-
slednji tribuni je že druga problematika.
TribUne »čas in svet« in študentovskega
lista »Tribune« ni mogoče gledati izolira-
no od procesov v študentski organizaciji.
Zato pogrešam integracijo oziroma neko
kontinuiranost v odpiranju problematike
pri obeh oblikah študentovske dejavnosti.
Mnoga neizoblikovana stališča in misli,
ki se na razgovorih niso mogla razviti,
bi se morala razvijati naprej v Tribuni.
Na takšen način bi »čas in svet« in »Tri-
buna« pomagala k borbi mnenj in nasta-
janju enotnih stališč, na podlagi katerih
bi Zveza študentov kot celota uresniče-
vala ?iastale sklepe. Spomnimo se, da so
bili mnogi zastoji in neuspehi v delu
Zveze šhidentov na univerzi rezultat »sla-
bokrvne« borbe mnenj.

članek ni imel pretenzij, da poda ana-
lizo vseh dosedanjih razgovorov na tribu-
ni »čas in svet«. Želel je samo pokazati,'
da je tribuna prerasla svoje organizacij-
ske in tehnične okvire. Zato jo je treba
prilagoditi novim pogojem in razmeram
v Zvesi študentov. To bi omogočilo, da
postanejo razgovori tvornejši in da se v
največji meri izkoristi umski potencial
vseh mislečih Ijudi.

Vredno je pripomnitl, da v »Tribuni«
dajo mnenja o sedanji in bodoči tribuni
»čas in 'Svet« še ostali udeleženci raz-
govowv.

Rudi Rizman

Pripombe na
ruški pravilnik

Resnično mi ni jasno, zakaj me ta človek
Vlado Petančič, (glej Trubina, št5,
10. III. 1965 str. 2) splošno kadrovskega
sektorja tovarne dušika Ruše, imenuje s
priimkom Horuk, ko se vendar pišem
KURE. Dvoje je možno. Ali ni znal pre-
brati mojega priimka, ali ga je napačno
prebral in si ga napačno zapomnil ali pa
imamo opravka z navadhim neizobra-
ženim in nevzgojenim neotesancem.

če ima omertjeni človek (tovariša ga
nočem imenovati) tak odnos do svojih
štipenditov, potem ni čudno, da jih je
toliko odšdo iz podjetja (36,98 odstotka
vseh štipendiranih).

Vlado Petančič je sicer stvari lepo ob-
razložil, pravilno je zneske štipendij se-
štel, jih pomnožil in izračunal, koliko de-
narja odpade na enega štipendista (povsem
mu verjamem). Nikakor pa me ni prepričal,

da je delavski svet ravnal z ekonomskim
premislekom.

Kolikor lahko razberem iz članka, je
tovarna Ruše imela s tem pravilnikom na-
men, omejiti odhajanje štipendistov iz pod-
jetja, »postaviti takšn^ pogoje, ki bo-
do zagotavljala zaposilitev štipenditov v
tovarni.« Tak namen je zdrav, samo me-
toda je zgrešena, zato ne morem verjeti,
da se je ravnalo z ekonomskim premisle-
kom. Predvsem trdim, da kritizirani pravil-
nik tega problema ne rešuje in ga ne more
rfeševati, ker ne prinaša nič takšnega, v no-
benem svojem členu, kar bi problem reše-
valo.

Problem odhajanja se rešuje predvsem
po drugih poteh. Predvsem s stiki štipen-
ditor — štipendist. štipendista je treba za-
intereairati za podjetje tako, da si šti-
pendist ne bo želel drugam. Podjetje, iz
katerega štipendisti bežijo, se ne kaže v do-
bri luči. To je eden izmed pokazateljev
slabih razmer v podjettju.

Sicer pa, če štipendist gre, mora šti-
pendijo v celoti vrniti. če so v Rušah to
delali po tem, izgube v sredstvih niso ime-
li. če pa so štipendistom štipendije poklo-
nili, ko so šli, je stvar drugačna in v redu.
Samo nedostojno je sedaj, da se pritožu-

jejo, koliko sredstev je izgublenih.
Pravilnik tovarne Ruše je kot sistem pri-

dobivanja kadrov čisto v redu. To je nekaj
novega. Narejeno je na svoj način (podob-
nih pravilnikov je možno sestaviti še veli-
ko). Samo mislim, da po vsebini ne ustre-
zajo naši družbi. Ne ustrezajo samouprav-
Ijanju in samoupravnim odnosom. Pred-
vsem se mi zdi v zraku tisto ocenjevanje
štipenditov v pripravniški dobi. Svojeda
mentorja na.j ima štirpendist že v času štu-
dija. In že V tem času naj se preko stikov
štipendist — štipenditor in preko nekega
določenega samoupravnega razmerja raz-
reši« štipendistova strokovna sposobnost
(A), odnos do dela (B), delovna discipli
na (C).

Zanimivo je še naslednje: kljub temu
da bo nekdo s tem pravilnikom prevzel
na svoje razne razmeroma velik del stro-
škov svojega študija s sredstvi, ki jih bo
dobival, ne bo mogel spodobno živeti. šele
na visoki šoli dobi študent v povprečju
24.500 din. Zavod za statistiko SR SSlove-
nije je izračunal, da znašajo življenjski
stroški študenta, ki stanuje v študentskein
domu 28.000 din. Obljubiš, da boš kasneje
vrnil denar, pa ga ne dobiš zadosti, da bi
z njim lahko v redu živel. Kriteriji za

vračanje so v članku V. Petančiča ne-
koliko blažji kot v pravilniku, ki ga pose-
dujem sam. Pravilnik sem dobil v roke,
preden ga je delavski svet sprejel. Mogo-
če so ga kaj spremenili.

Zanimivo je zopet naslednje: štipen-
dist je dolžan vrniti kredit stoodstotno s
6 odstotki obrestmi, če je njegov uspeh
pod zadostno (2). Resnično je vprašanje,
če je mogoče doseči povprečen uspeh pod
2 (zadostno), razen če se v povprečni
uspeh ne računajo nezadostne ocene (to
ni nikjer v pravilniku zaklavzurirano), s
čimer pa se ni mogc-čes trinjati.

štipendisti so seveda pristali na pravil-
nik, saj jim ni preostalo drugega, ko bodo
končali z dolgom, se bodo pa za glavo pri-
jeli.

Omenjeni pravilnik, mnoge razprave na
različnih nivojih, raziični drugi pravilniki
na dveh ali desetih straneh jasno kažejo na
»zdravje« naše kadrovske politike. V času,
ko smo priča načrtnemu pridobivanju
kadrov povsod po svetu, ko smo priča eks-
plozije akademizma, ko se trošijo za izo-
braževanje milijarde (ki jih ni treba vra-
čati), se pričakujejo pri nas rešitve, pobude
in vodenje kadrovske politike od naše
prakse (be.'i od anarhije in stihije).



Intervju o problemih univerze in njene reforme
Nadaljujemo z intervjujem na deset

vprašanj Tribune:
1. Kakšna je narava in vloga univerze

v naši družbi in kakšna naj bi bila?
2. Ali obstoječa univerza pri nas ustre-

za pojmu univerze?
3. Kakšni ljudje naj bi se iz študentov

izoblikovali na univerzi?
4. Ali je po vašetn mnenju v Sloveniji

mogoče dejansko organizirati več univerz?
5. Kaj menite o potrebnosti oziroma

nepotrebnosti študija na tretji stopnji in
o rezultatih, ki smo jih dosegli na tem
področju?«

6. Ali je pri nas vloga pedagoških in
znanstvenih delavcev pravilno cenjena in
ocenjena?

7. V čem naj bi bilo po vašem mnenju
bistvo reforme na univerzi?

8. V čem je ključ za napredek uni-
verze?

9. Ali je res, da je univerza doživela
ob izvajanju reforme moralno-politične,
organizacijske in materialne udarce in
kako bi bilo mogoče to popraviti?

10. Kako naj bi po vašem študentje
sodelovali pri izboljšanju stanja na imi-
verzi in stanja univerze v družbi?

Dr. Boris Paternu
1. Univerza je razmeroma širok pojem,

saj druži množico ved, ki se med seboj
ločijo že po svoji osnovni naravi, imajo
v življenju močno različne naloge in zato
v vsaki družbi tudi dokaj različne možno-
sti obstoja, razvoja ter učinkovanja. Pri
odgovorih na postavljena vprašanja ne
moreip drtigače, kot da izhajam predvsem
iz njenega ožjega teritorija, to se pravi
z vidika humanističnih ved.

Kaj je poglavitna naloga univerze na
tem področju, je znano in preizkušeno že
od nekdaj. Med raznimi ljudmi o tem ne
kaže več razpravljati. Seveda, če priznamo
resnico, da se materialno civilizacijski na-
predek človeške družbe mora nenehno do-
polnjevati tudi z duhovno in kulturno
vsebino. To naCelo sodi med aksiome so-
cializma in najdemo ga v neštetih progra-
mih, resolucjjah, sklepih, izjavah, razpra-
vah itd. Vendar je bila praksa v marsi-
čem drugačna in povejmo odkrito, da je
bilo prav to področje pretirano dolgo po-
stavljeno v precej mrtvi kot splošne dmž-
bene skrbi. Tako so bile tudi tiste huma-
nistične vede, ki so si zares prizadevale
ujeti korak z drvečo stvarnostjo in vanjo

prenesti kar se da tvorne učinke, vseskozi
v položaju zelo omejenih objektivnih mož-
nosti. Seveda pa bi bili pristranski, če ne
bi hkrati priznali, da so marsikatere od-
prte možnosti ostale neizkoriščene. Ne-
izkoriščene najbrž zaradi nekoliko po-
manjkljive organizacijske volje, iznajdlji-
vosti ali celo zaradi notranje neubranosti
vodilnega znanstvenega kadra.

Naloge univerze kot celote naj bi se
torej presojale z zrelim upoštevanjem nje-
nih vsestranskih funikoij. Zanemarjanje ka-
teregakoli področja se bo pokazalo in se
je že pokazalo kot nekaj, kar v razvoju
naše družbe ustvarja usodne praznine in
defekte. Te slabosti v svojem končnem
učinku seveda ne ostanejo samo v mejah
neke kulturne in idejne »nadgradnje«,
temveč jih življenje prevede tudi v stvar-
ne, čisto materialne posledice.

2. Vprašanje, ali naša univerza še
ustreza pojmu univerze, je nekoliko pesimi-
stično, čeprav drži, da so njene deforma-
cije tu pa tatn zelo očitne. Primemeje bi
bilo postaviti bolj nazorno vprašanje: ka-
tere stroke izgubljajo resnično ustvarjal-
no jedro in se krčijo v goli praktioizem,
tehnicizem, deskribcijo ali rutino? Nekoli-
ko bolj točno in manj vljudno: kdo zapu-
šča naporno in danes že kar donkihotsko
pokrajino resnične znanosti in se seli v
toplejše ter udobnejše kraje komercializ-
ma? Okoliščine namječ močno vabijo k
takemu preseljevanju. Za svojo stroko na
primer dobro vem, da je plačana tem bo-
lje, čim manj resno jo opravljaš. Rutin-
sko delo je v resnici neprimerno bolj oe-
njeno kot prava znanost.

Vendar trdno verjamem, da ima naša
univerza še mnogo Ijudi, ki niso napro-
daj. Dokler bo tako, obstaja in bo obsta-
jala. Toda ljudje so vendarle samo ljudje
in ne kaže računati z angeli.

3. O tem, kakšni ljudje naj bi se na
univerzi izoblikovali iz študentov, je na
voljo mnogo lepih in priročnih besed, ki
pa jih je že nerodno ponavljati. Na tihem
sem najbolj vesel tistih diplomantov, ki
z univerze poleg primemega znanja odne-
sejo še nekaj čistega erosa do svojega de-
la in niso pretirani računarji. živeti se da
med ljudmi, dokler jim je delo bolj cilj
kot sredstvo. Ko se zadeva obrne, posta-
ne vse narobe. In tu smo pri enem iz-
med poglavitnih vprašanj današnjega ča-
sa: kako je pravzaprav pri nas z etosom
dela ali s takoimenovano delovno moralo?
Morda vidim napak, toda ne morem se
znebiti vtisa, da skoraj na vsakem koraku
srečujem površno, leno, malomarno in
neodgovorno opravljanje dela.

4. Na vprašanje, ali je pri nas mogoče
organizirati več univerz, ni težko odgovo-
riti. Kaj se ne bi dalo organizirati? Orga-
nizirati se da sploh vse. Pa naj gre za od-
prte hleve, za nove skupščine ali za uni-
verze.

5. Zelo značilno je vaše vprašanje, ka-
ko je s potrebnostjo tretje stopnje. Po-
stavljanje tega vprašanja je slovenska
specialiteta. Pri nas namreč že od začet-
ka ržforme naprej vedno in največ raz-
pravljamo o prvi stopnji, o tretji pa zelo
malo. Na jugu so zadevo raje obrnili. Naj-
več so se pogovarjali o tretji stopnji, o
prvi pa najmanj in imeli so zelo prav.
Tako smo na primer na naši fakulteti s
tretjo stopnjo danes v precejšnji zadregi.
Posebnih sredstev sploh ni, učnega kadra
je premalo, kandidatov preveč, študijski
red nekoliko improviziran itd. Prav tu je
Ahilova peta fakultete.

6. O vprašanju, ali je pri nas vloga
znanstvenih delavcVv pravilno cenjena in
^ocenjena, se je v zadnjem času dosti pi-
salo. Mislim, da je ta vloga mnogo bolj
»ocenjena« kot pa cenjena. Najbrž smo
še daleč • od tega, da bi uresničili tehtne
misli, ki jih je o problemu povedal na
osmem kongresu Veljko Vlahovič. Sicer
pa pustimo tovrstna akademska razprav-
ljanja in se raje zamislimo nad dejstvom,
da se je v onkološkem inštitutu mora>
udreti strop, preden se je dokončno od-
ločalo o novi stavbi, medtem ko je bila
namiznoteniška prireditev zadosten povod
za mamutsko športno zgradbo.

7. Ocene, ki univerzitetno reformo raz-
glašajo kratko in malq za katastrofo, so
zelo enostavne in jih ne kaže jemati pre-
več zares. Položaj pred reformo ni bil,
kolikor morem soditi po lastnih izkušnjah,
prav nič idealen. Reforma je mnoge sla-
bosti odpravila, prinesla pa je seveda vr-
sto novih, predvidenih pa tudi nepredvi-
denih. Tisti, ki so bili apriori zoper refor-
mo, se ob zdajšnjih težavah kajpada lahko
trkajo na prsi svojih pravilnih slutenj.
Kaj je bolj naravnega? Toda vse to ni
važno. Potrebno je samo eno: trezno in
brez vsakršnih apriornih predsodkov pre-
učiti dobre in slabe strani dosedanjega
poteka reforme ter pri tem odločno za-
vreči vse, kar se je pokazalo kot škoda,
razvijati pa tisto, kar kaže naprej. Nove
odločitve naj ne bi bile prenagle in prema-
lo utemeljene, zakaj reforma je prav tu
mnogo grešila. Bila je prava ihta, tako da
je v določenih trenutkih prerasla iz stro-
kovnega v čisto politično vprašanje.

Sicer pa pozabljamp na nekaj. Refor-
ma premika učne ure, predmete, stopnje,

izpite, itd., skratka, spreminja vozne rede
univerzitetnega študija. Resnično vsebino
vsemu pa daje učitelj, ki ga nobena re-
fonna ni in ne bo slekla iz njegove kože.
štii&entom bo dal najbrž natanko tisto,
kar zmore in želi dati, pa naj dela po ta-
kem ali drugačnem voznem redu. Zato je
tudi tu človek zadnje in poglavitno vpra-
šaftje. Ob tem vprašanju pa reforma res
ni prinesla kaj prida sprememb.

8. Bistvo reforme univerze naj bi bilo
torej v pametni in zelo strogi presoji lju-
di, ki se jim zaupa strokovno in vzgojno
delo na naši najvišji znanstveni ter peda-
goški ustanovi. Vse ostalo je predvsem
zadeva razumnega študijskega reda, ki
mora smotrno uskladiti zahtevnosti stroke
s potrebami družbe in s časom, ki ga lah-
ko prebije marljiv študent na univerzi.

9. Kje je ključ za napredek univerze?
Če bi bil to samo en, docela neznan ključ,
bi poklicali na pomoč vlomilce. Toda to

Vinjete: Božidor Grabnar

se ne obnese. Neznani ključ je najbrž v
splošni kulturni zrelosti dražbe in nešte-
tih posameznikov. Tudi univerzo imamo
in bomo imeli tžko, kakršno si zaslužimo,
oziroma priborimo.

10. študentje so bistveni steber uni-
verze. Tudi njihova zrelost ali nezrelost je
nekaj, kar univerzo gradi ali pa jo podira.
Priče smo obojemu. Reforma je razvila
celo vrsto demokratičnih mehanizmov,
preko katerih lahko študentje učinkovito
posegajo v urejanje univerzitetnih vpra-
šanj. Toda to je samo en del njihovega
deleža k podobi ustanove in k lastni vzgo-
ji samoupravljanja. Težišče pa je najbrž
drugje in je precej bolj zahtevno. Je v
njihovi strokovni in notranji človeški rasti.

Sprostitev študija
Zamislimo si lahko dve skrajni mož-

nosti razmerja med družbo in univerzo
kot njenim sestavnim delom: po prvem
konceptn naj bi imela univerza popolno
avtonomijo, družba pa naj bi skrbela
samo za stalni in dovolj velik dotok
sredstev. Zdi se mi, da bi v tem primeru
univerza vztrajala na že davno preživelih
organizacijskih shemah, da se ne bi pri-
lagajala potrebam prakse, da bi se v
večnost in po nekakšnih naravnih zako-
nih vztrajnosti ohranjalo obstoječe stahje.
Ne mislim, da bi btla temu kriva konzer-
vativnost ali tradicionalizem iiniverzitet-
nih učiteljev kot seslavina njihovega druž-
benegu značaja. Univerza pač še ni do-
volj nepo s r e dno int e grir ana v
proizvodnjo, da bi se ji lahko sproti
prilagajala. Po drugi strani pa sam zna-
čaj raziskovalnega in pedagoškega dela
zmanjšuje zanimanje za širša vprašanja,
ki so včasih pretežno organizacijske na-
rave.

OčUno ta prva od obeh skrajnih mož-
nosti z druzbenega vidika ni funkcional-
na, torej se je bilo treba odločiti za ne-
kaj drugega, žal za drugo skrajnost,
po kateri družba v celoti prevzema od-
govornost za način oblikovanja strokov-
njakov z visokošolsko izobrazbo, se pravi
tudi za organizacijo univerzitetnega
šolanja.

Sam sem mnenja, naj bi bila naloga
političnih analiz in politične akcije pred-
vsem ugotoviti, kolikšno število strokov-
njakov z univerzitetno izobrazbo potre-
buje naše gospodarstvo in javne slušbe,
kakšen naj bo obseg in tip te izobrazbe,
skratka, katere so potrebe prakse. Mor-
da niti ne bi bilo preveč težko in zamud-
no take analize tudi v resnici napraviti.
Na tej osnovi bi verjetno lahko ugo-
tovili, ali daje univerza takšna, kakarš-
na je, dovolj strokovnjakov in ali imajo
ti strokovnjaki ustrezno izobrazbo. Ker
pa take analize ni bilo, je politična akcija
temeljila le na zelo splošnem fčeprav
povsem pramlnem) spoznanju, da univer-
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za ne zadovoljuje potreb prakse in na>
domnevah o tem, kakšne profile kadrov
ta praksa potrebuje.

V skladu z naravo političnega delova-
nja, katerega funkcija je vsklajevanje
splošnih (druzbenih, proizvodnih) in po-
sebnih (v tem primeru univerzitetnih) in-
teresov bi bilo, da bi se politična akcija
ustavila na tem mestu in prepustila uni-
verzi odgovornost za način, kako naj
spravi v sklad sistem visokošolskega izo-
braževanja in potrebe prakse.

Vsekakor ni pretirano reči, da refor-
ma, kakršna je, ni rezultat organske ra-
sti, ampak je bila izvedena pod pritiskom.
Seveda bi bil ta pritisk povsem upravi-
čen, v kolikor bi bil edino možno sred-
stvo za uveljavljenje argumentiranih spo-
znanj o tern, kakšna naj bo organizacija
univerze. Vendar sedanje stanje kaže, da
uveljavljeni koncepti niso bili dovolj do-
gnani in pretehtani.

Taka situacija pa nudi vrsto možnosti
za opredeljevanje do obstoječega stanja
in do perspektiv nadaljnjega razvoja. Vsa
ta pojmovanja so obenem tudi izraz do-
sedanjih procesov in konfliktov. Po enem
od konceptov reforma sploh ni bila upra-
vičena, pomenila naj bi nasilen poseg v
integriteto univerze, najboljša rešitev bi
bila povrctek na staro, morda z nekate-
rimi dopolnitvami in spremembami teda-
nje organizacije študija. Po drugi, diame-
tralno nasprotni razlagi so osnovni prin-
cipi in organizacija reforme, take kot je,
v bistvu pravilni, na njih je treba vztra-
jati in jih naprej (v podrobnostih) spre
minjati in jih dopolnjevati. Tretja, sred-
nja in kompromisna možnost je po-
vsem nevtralna. Za to razlago je zna-
čilno, da razočarana nad vsemi »formal-
nimi in organizacijskitni »spremembami
negira smisel in učinkovitost takih spre-
memb in se zavzema za »vsebinsko in ka-
kovostno« rast univerze. Vse te tri kon-
cepcije se mi zdi, da so le izhod v sili.
Prva pomeni povratek na neustrezno sta-
ro stanje, drugd vztrajanje na ravno tako
neustreznem sedanjem stanju, tretja pa
se slepi s tem, da se nima smisla ukvar-
jati z nepomembnimi, diskvalificiranimi
reorganizacijami in predlaga akcijo v

smen, o kateri se vsi popolnoma stri-
njamo, ki pa je žal nezadostna.

Pri vseh razpravah o visokošolskem
študiju se mi zdi, da premalo upošteva-
mo in poudarjamo katedro kot osnov-
no delovno enoto univerze. Te-
meljne pedagoške in z njimi povezane
znanstveno raziskovalne funkcije, torejza
univerzo specifičen delovni proces,
je institucionaliziran s katedro. Razni
oddelki, smeri, stopnje in fakultete so
lahko le take ali drugačne kombinacije
teh temeljnih delovnih enot. Pri uveljav-
Ijanju reforme je bila logika verjetno ne-
kako takšna: trneutno nam univerza dafe
devet proftlov strokovnjakov z visoko-
šolsko izobrazbo, torej toliko, kolikor je
fakultet. Naša proizvodnja pa je očitno
že tako kompleksna, da lahko njenim po-
trebam ustreza le večje število profilov.
Torej je treba prerezati fakultete po dol-
gem in počez (stopnje in smeri) pa bomo
dobili namesto dosedanjih devet fakultet
in profilov ustrezno večje število »manj-
ših fakultet« in bolj specializiranih ka-
drov. Vendar tako nastala situacija ni kaj
dosti boljša od prejšnje, napredek je
sdmo kvantitativenr števtto profilov se je
sicer povečalo, vendar je še vedno ome-
jeno in togo določeno. Vprašanje je to-
rej, ali so koristi take reforme tolikšne,
da odtehtajo napore, ki so bili potrebni
za njeno uveljavljenje.

Izhajam iz spoznanja, da bo verjetno
nemogoče ugotoviti neko določeno število
točno definiranih profilov kadrov, ki jih
potrebuje praksa in zagovarjam mnenje,
da je profilov toliko, kolikor je delovnih
mest. Ali konkretneje: strokovnjak, ki se
bo ukvarjal s problemi urbanizma, bo
potreboval neko količino znanja s področ-
ja sociologije, ekonomije, arhitekture, geo-
grafije i.dr.; novinarski poklic je vedno
manj univerzalen: v redakcijah teče pro-
ces delitve dela, vsaka rubrika (kultur-
na, gospodarska, notranje politična, šport-
na) potrebuje novinarja, ki obvlada teh-
niko pisanja (poročanja, komentiranja) in
ki pozna tisto področje, o katerem piše.
Dvomim torej v to, da bo samo ena šola
lahko dala novinarju ustrezno izobrazbo.
Bolj upravičeno bi bilo razvijati nekaj
specifično novinarskih kateder, ki bi jih
kombinirati z raznimi drugimi tipi štu-
dija ftake možnosti v Ljubljani obstoje,
vendar tni gre tu samo za primer, ki
naj opozori na splošen problem); vodil-
nim uslužbencem v podjetjih (pravnikom,

ekonomistom, komercialistom) bi vseka-
kor zelo koristilo poznavanje dodatnih
znatistvenih disciplin, ki jih ob obstoje-
čem sistemu ne morejo vpisovati: npr.
industrijsko sociologijo, psihologijo, tuji
jeziki i.dr. Nadaljnjih primerov je verjet-
no ravno toliko, kolikor je poklicev, ozi-
roma konkretnih delovnih mest, od ka-
terih vsako zahteva povsem spedfično
znanje, ki se v okviru celotne univerze
sicer posreduje, ne daje pa se na nekem
določenem oddelku, stopnji oziroma fa-
kulteti. Katedre, kot o sno vne
delovne enote naj bi torej
postale last vse univerze —;
na ta način pa bi se obstoječi fond zna-
nja tntegriraal in maksimalno izkoristil.
Zakaj naj bi bila npr. sociologija lokal-
nih skupnosti, ki proučuje temeljne pro
bleme jugoslovanskih komun, predmet,

ki se predava samo za študente filozof-
ske fakultete, če pa bi to znanje koristilo
vsakomur, ki se bo na svojem delovnem
mestu in v življenju ukvarjal (če ne dru-
gače, pa vsaj posredno) s temi problemi
(tudi inženir, pravnik ali zdravnik); in
zakaj naj bi študent strojništva ne mo-
gel vpisati tudi primerjalno književnost,
če ga ta predmet zanima, če misli da bo
prispeval k njegovi splošm izobrazbi
in kulturnemu nivoju. Mislim, da bi bilo.
taka izobrazba funkcionalna tudi s sta-
lišča delovnega procesa samega.

Za dosego takega stanja univerzitetne-
ga šolanja pa ne bi bilo treba drugega,
kot pogumno sprostiti sedanji način vpi~
sovanja in togega določanja profilov ka-
drov, ki naj jih daje univerza. Druga
vzporedna naloga pa je seveda tudi in
predvsem »vsebinska in kvalitetna« rast
univerze; to rast pa razumem kot kre~
pitev in kvalitetno rast kateder kot osnov*
nih delovnih enot. Gre torej za oboje:
za obliko in za vsebino, vendar menim,
da je eden bistvenih pogojev za vsebin-
sko reformo administrativna re-
nr ganizacij a univ er ze , pa naj
se zahteva sliši še tako nepopularno, ob-
rabljeno in morda neučinkovito. Jasno je
seveda, da bi tudi ob tako sproščenem
študijskem režimu še vedno moralo ob-
stojati določeno število obveznih kombi-
nacij predmetov oziroma določeno števi-
lo osnovnih profilov izbrazbe, ki pa se
bi jih dalo dopolnjevati in prilagajati in-
dividualnim nagnjenjem študenta in pa
pgtrebam konkretnih delovnih mest.

Peter Jambrek

•



r VEC ODGOVORNOSTI
Do sezone mladih rok, znoja in lopat

ni več tako daleč. Posebno še, če pomi-
slimo, da je bilo v zadnjih letih pri orga-
nizaciji MDB storjenih mnogo napak, ne-
pravilnosti.

Neuspešnost dela na tem področju* se
kaže že v tem, da v preteklih dveh letih
ni odšla iz Ijubljanskega okraja nb delo-
višče zvezne akcije niti ena popolna bri-
gada. (Dogajalo se je celo, da na zbor
brigade ob odhodu na delovišče ni prišlo
niti 50 odstotkov brigadirjev). Podobne
neprijetnosti so se pojavljale tudi pri pri-
pravah lokalnih delovnih brigad.

Seveda tako ni moglo iti dalje. Take
neuspehe je bilo treba takoj popraviti.
Sledile so akcije zbiranja dopolnilnih
skupin, ki so pogumno šle za »številčno
defektnimi« brigadami. Hvalevredno je, da
so bile te skupine zbrane v rekordno hi-
trem času. Samo, kako zbrane? Pred sa-
mega direktorja tovarne je bilo večkrat
ostro avtoritativno postavljeno: »Daj bri-
gadirja ali pa avtocesta ne bo pravoča-
sno končana.,.« In potem sta direktor
in delavski svet zavestno izročila briga-
dirja.

Kje so vzroki za to, da brigade niso
bile pravočasno številčno (in splohj v re-
du? Predvsem se je treba mvedati, da se
je, tako kot na vseh področjih našega
družbeno-političnega življenja, tudi pri or-
ganiziranju MDB pričela decentralizacija.
Še leta 1962 je bilo organiziranih več brigad
izključno pod okriljem CK ZMS, kasr .-• pa
se je pričelo s pogumno decentralizucijo,
tako da je bila 1964. leta celotna organi-
zacija prenešena na občinske komiteje
ZMS. Za CK in OK ZMS pa je bila, kot
kaže, naloga s tem opravljena in se niso
dovolj zavedali nadaljnje odgovornosti pri
pomoči in usmerjanju oboinskih komitejev
pri pripravah lokalnih in zveznih brigad:

Tako na OK ZMS kot tudi na CK ZMS,
ni bilo širšega kroga Ijudi, ki bi seukvar-
jal s problematiko MDB in pomočjo ob-
činskim komitejem. Ti so bili več ali
manj osamljeni in so pri pripravah ko-
majda držali glavo iznad vode. Samo en
seminar za vodstva MDB nikakor ni mo-
gel biti rešilni pas.

Potem pa, kot ponavadi, temu lahko
dodamo še finančne težave. Za organi-
ziranje MDB je veliko stroškov, CK ZMJ
pa jih povrne le tretjino do polovice. Ze
tako podhranjeni občinski komiteji pa
ne morejo nuditi toliko sredstev, da
bi ta.jamčila zadostno kvaliteto.

Naslednje, ki je bistveno vplivalo na
(ne) uspešnost MDB v zadnjih dveh letih,
so zelo slabi delovni pogoji na sami zvez-
ni akciji. Pri tem se najraje zatečemo
pod okrilje objektivnih težav. Na žalost
lahko ugotovimo, da so temu krivi tudi
organizatorji sami. Ali botruje temu ob-
jektiven vzrok, če je ob nalivih večina
šotorov puščala vodo, da so morali bri-
gadirji v črni vodi v izredno ostrempod-
T\ebju (sicer smo pa Slovenci vajeni
nanj) v velikih višinah spati pod šotori?
Prav tako je bilo tudi s prevozi, ki so
bili v črni vodi organizirani kriminalno
slabo, tako da celo za živino ne bi bili
ustrezni. Pogosti so bili primeri, ko se
zaradi pomanjkanja vode brigadirji več
dni niso mogli temeljito umiti. Bo kdo
rekel, da je to nergaštvo, če dodamo še
to, da so bili tudi problemi s hrano (ta
pa je 'vir energije, tako so nas učili
pri biologiji). Ocena hrane od strani slo-
venskih brigadirjev, ki niso navajeni na
ostre začimbe in izključno srbski jedil-
nik, je enotna: slabo.

Prigovori so bili tudi na slabe delov-
ne pogoje (slaba organizacija delar po-
manjkanje strokovnega osebja!)

In potem gremo s tako karakteristiko
agitirat in utemeljevat nekaj s frazami,
saj mladinci od sošolcev, ki so že bili v
MDB, dobro poznajo situacijo.

To bi bili predvsem vzroki za ne-
pravilnosti, neudeležbo v MDB.

Vendar pa sem še daleč od tega, da
bi bil proti nadaljnjim mladinskim de-
lovnim brigadam.

Samo,
poskrbimo vsaj za osnovne življenjske

in delovne pogoje. CK ZMS bi moral za
nadaljnje organiziranje lokalnih delovnih
akcij izdelati natančne zahteve, ki bi jih
morala izpolnjevati vsaka akcija. Potreb-

SREDNJESOLCI
no bi bilo usposobiti dobre komisije za
NOB, ki bi lahko nudile občinam vso
potrebno pomoč.

Doslej je bilo pri pripravah premalo
razgovorov z občinskimi skupščinami z
mladinskimi specializiranimi organizacija-
mi itd.

Na koncu lahko rečemo, da je ne-
uspehu pri organiziranju MDB botrovalo
nekakšno lenobno samozadovoljstvo mla-
dinskih družbenih delavcev, prav zato
vprašanje zaostritve discipline in odgovor-
nosti tudi pri višjih vodstvih ZMJ ne bi
bilo odveč.

Mitja Meršol

Vzpodbudna
avnost

društva
fizikov

Društvo matematikov, fizikov in astro-
nomov bo, kakor že prejšnja leta, tudi
letos pričelo s predavanji iz fizike, ki so
namenjena srednješolcem, profesorjem in
sploh vsem, ki jih fizika zanima. Skupna
tema ciklusa dvanajstih predavanj, ki
bodo od 19.45 do 21.15 *ure na katedri za
fiziko vsak teden enkrat (v četrtek), po-
zneje pa celo dvakrat tedensko, je niha-
nje in valovanje. Razen poskusov iz
srednješolske snovi so na programu tudi
predavanja iz vej fizike, ki so samo delno
povezana s programom srednje šolske fi-
zike, so pa v sedanjem času v središču
pozornosti. Prl tem bo poudarek pred-

vsem na najnovejših dosežkih znanosti v
fiziki. Naj omenimo nekaj najzanimivej-
ših tem: meglična, mehurčna in iskrna
celica, akustika in ultra zvok, zveza med
dogodkom in zaznavo v svetu, resonanca
in raziskovanje v fiziki.

Letošnji ciklus je nadaljevanje že d o
kaj razvite tovrstne dejavnosti omenjene-
ga društva, saj so prejšnja leta predavali
o energiji; lani pa o gibalni in vrtilni ko-
ličini. Največjo pozornost posvečajo rav-
no tistim poskusom iz srednješolske
snovi, s katerimi se dijaki v pomanjklji-
vih šolskih kabinetih in ob pomanjkanju
časa ne morejo seznaniti. Ker pa so opa-
zili, da so preda"vanja že prvo leto vzbu-
dila zanimanje tudi med drugimi ne
samo med srednješolci, so jih lansko leto
združili s predavanji iz vej fizike, ki so
danes ob vsesplošnem razvoju znanosti
in tehnike v središču pozornosti. Ome-
njena predavanja so tako postala priljub-
ljena oblika dela tega društva, ki jih je
prevzelo v svoj program z namenom, da
popularizira fiziko in da pridobi zanjo
čim večji krog ljudi, zlasti srednješolske
mladine. Porast števila študentov fizike,
zlasti tistih, ki se odločijo za pedagoško
smer, kaže, da je bil osnovni cilj in na-
men dosežen, številen obisk pa dokazuje,
da takšnih predavanj tudi iz ostalih (po-
dročij se vedno primanjkuje.

S. Rutar

Uciteljiscniki
na prakši

Prejšnji teden so dijaki 5. letnikov so-
boškega učiteljišča končali svojo 14-dnev-
no učno prakso. 81 mladih ljudi je dva
tedna delajo na osnovnih šolah po vsem
Pomurju in si pridobivalo izkušnje za na-
daljnje delo.

Zavod za prosvetno pedagoško službo
v Murski Soboti je skupno z upravitelji
osnovnih šol skrbno proučil možnosti za
učno prakso. Pereče vprašanje je bilo,
kako razporediti teh 81 dijakov po osnov-
nih šolah Pomurja. Razporedili bi jih že
lahko, toda praktikantom je bilo potreb-
no najti dobre mentorje, ki bi jim po-
magali pri tem njihovem prvem resnej-
šem koraku v življenje učitelja — vzgo-
jitelja mlade generacije.
' Kakor vemo, kadrovsko vprašanje na
področju prosvete v Pomurju res ni pre-

več rožnato. Vsem, ki so skrbeli, da bi
učna praksa potekala v redu, je bilo ja-
sno, da dijaka praktikanta ne smemo po-
slati na šolo, kjer ne bi imel solidnega
pedagoškega vodstva. če bi to storili, bi
pravzaprav naredili v bistvu večjo škodo
kot korist.

Zavod za prosvetno pedagoško službo
in ravnateljstvo soboškega učiteljišča sta
storila vse, kar je bilo v njunih močeh,
da bi dijaki iz te prakse odnesli čim-
več izkušenj.

Na vseh treh soboških osemletkah je
bilo na učni praksi 27 dijakov. Ostali pa
so bili na šolah v okolici Murske Sobote.

Kandidati so dva dni hospitirali in
spremljali pouk, potem pa so deset dni
tudi sami poučevali.

Namen prakse ni bil samo seznanja-
nje z učnim procesom, ampak so se kan-
didati seznanili tudi s šolsko samoupravo,
administracijo ter spoznali vse dejavno-
sti, na šoli.

Učna praksa je nakazala tudi nekatere
probleme, dijaki so odkrili vrzeli v svo-
jem teoretičnem znanju.

Janez Konkolič

Po dolgih letih mladinski dom?
Ze vrabci čivkajo po strehah, da je za-

misel za mladinski dom v Ljubljani že
dosegla častitljivo starost. Samo malo po-
brskajmo po prašnih časopisih in zasle-
dili bomo, da je že leta 1952 pisalo:
»KONČNO MLADINSKI DOM V LJUB-
LJANI«.

Danes pa pišemo leto 1965, dom pa je
še vedno v oblakih sestankarsko ciga-
retnegn dima. Bolje rečeno, tako je
bilo vse do leta 1964. šele povečan ras
mah mladinskega prestopništva in vedno
večji vzgojni problemi so nas (in to je
naša lepa kranjska navada) tako zbodli
v oči, da se je stvar okoli mladinskega
doma pomaknila z mrtve točke. Poleg
retnega dima. Bolje rečeno, tako je
mladinskih organizacij so se za idejo pri-
čele zanimati tudi razne mestne institucije.
Tako da danes lahko govorimo v mladin-
skem domu vsaj s kančkom realnega opti-
mizma.

V letu 1964 je okrajni komite ZMS
Ljubljana skupaj z nekaterimi specializi-
ranimi mladinskimi organizacijami (PZS,
klub mladih, ZTS) pristopil k izdelavi
analize potreb tega mladinskega doma.

Po nekaterih predlogih, ki so jih da-
jali posamezniki in organizacije, so se
zgoraj omenjene organizacije na razgovo-
rih z okrajnim odborom SZDL, mestnim
svetom in okrajno skupščino ustavile ob
predlogu, ki je zaeiikrat najugodnejši:
Akademski kolegij. Del te stavbe že ne-
kaj časa zas&da Pionirski dom, večino
prostorov pa imajo na razpolago še ved-
no študentje za svoja bivališča in menzo.

Program mestnega sveta predvideva iz-
selitev študentov po svetovnem prvenstvu
v hokeju na ledu v nove prostore (to je
leta 1967), se pravi v nove stanovanjske
kapacitete, ki jih Ljubljana gradi za spre-
jem tekmovalcev in obiškovalcev teh pri-
reditev.

S tem bi bilo rešeno vprašanje obsto-
ječih prostorov, ne bi pa bil še rešen
problem adaptacije, čeprav je pomoč s
strani predstavnikov mestnega sveta tudi
sa to (vsaj načelno) obljubljena.

V novem mladinskem domu naj bi se
po dosedanjih dogovorih združile tri in-
stitucije: Pionirski dom, ki v tej stavbi
še domuje, klubski in drugi prostori za
kulturno in razvedrilno dejavnost Ijub-
Ijanske mladine (Klub mladih) ter spre-
jemni center za potujoče mlade turiste,
za katere v vsej Ljubljani doslej še nihče
niti s prstom ni mignil.

Dejstvo pa je, da okrajnega komiteja
kmalu ne bo več. S svojtm razpustom
pušča vprašanje mladinskega doma na
pol poti. Še bolje: na začetku poti. Prav
zato se postavlja ta naloga še jasneje
pred neposredno zainteresirane mestne
občinske komiteje ZMS, prav tako pa
tudi pred sam centralni komite ZMS in
izvršni odbor Počitniške zveze Slovenije.

Pa ne, da bi sedaj spet na dolgo
posedali po sestankih in mlatili prazno
slamo. V najkrajšem času bi bilo treba
imenovati gradbeni odbor, ki bi najprej
skrbel za to, da se zagotovijo sredstva za

adaptacijo, in da se pripravijo potrebni
načrti.

Ta gradbeni odbor naj bi bil sestav-
Ijen iz predstavnikov zainteresiranih or-
ganizacij (ZMS, PZS, kluba mladih) m
predstavnikov samoupravnih organov fob-
činskih skupščin mesta Ljubljane m mest-
nega sveta) ter strokovnjakov.

Takoj po izdelavi idejnega projekta
(zanj so pri IO PZS že zagotovljena sred-
stva v znesku štirih milijonov) pa bi
lahko pričeli z glavnim načrtom, tako da
bi po izselitvi študentov lahko takoj pri-
čeli z adaptacijo.

Nikar ne čakajmo, da ob vsej priprav-
Ijenosti ne zamre iniciativa in prizadeva-
nje mladine. Posebno še, če so občinske
mestne skupščine in mestni svet pokazali
zanimanje in pripravljenost za sofinanci-
ranje.

Ne bi bilo lepo, če bi se naslov iz leta
1952 spet ponovil 1972. leta.

Mitja Meršol
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Ncis kratki film
Pred časom smo si v Klubu poslancev

ogledali deset kratkih filmov, ki jih je v zad-
njem letu izdelal Viba film in ki jih bo ta
producentska hiša najbrž tudi poslala na letoš-
nji festival kratkometražnega in dokumentar-
nega filma v Beogradu. Samo število fil-
mov, kakor tudi to, da so od tefi kar štirje
posneti v barvah, nas more sicer razveseliti
kot dokaz nekega prizadevanja in skrbi za
to zvrst filmskega ustvarjanja — seveda pa
samo do takrat, dokler vse naše misli in ob-
čutke še zmeraj zaposluje zgolj materialna
stran produkcije in je že vsak nov, tehnično
bolje, moderneje itd. posnet film zadeva, nad
katero se nam je mogoče samo še navduševati
in se je veseliti. Ta raven doživetja in
presojanja pa je seveda še izrazito mentorske
narave, je tedaj nekritična ali v svoji kritiki
zgblj blagohotno poučljiva, saj ji mora biti
ob prvih še negotovih korakih produkcije že
sama zavest o tem, da sploh kaj imarno, več
kot dovolj. Koliko pa se nam še danes vsilju-
je, potem seveda more pomeniti samo dvoje:
da naša filmska proizvodnja od osvoboditve
do danes še ni presegla svoje začetniške stop-
nje, da se torej vsa ta leta nenehno vrti v
enem in istem začaranem krogu, čemur more
biti vzrok le nepoboljšljiva ustvarjalna impo-
tenca filmskih delavcev ali pa dejstvo, da so
pri svojem ustvarjanju kako ovirani v nekem
tmislu handikapirani; in drugič, da smo gle-
dalci in kritiki vseh teh dvajset let bili tako
rekoč odsotni, da smo ta čas kratko malo
»prespali«, zaradi česar se naše potrebe po
umetniških filmskih delih še niso razvile in so
naši kritični kriteriji še kar naprej ostali na
tisti samozadovoljni ravni, ki se zadovoljuje z
ugotovitvijo: bodimo veseli, da sploh imamo
film na Slovenskem. Ta drugi pogoj je seveda
že na prvi pogled nestvaren: kolikor pa je
danes Še v resnici aktualen in prisoten, koli-
kor se torej takšna ali tej podobna mentaliteta
še vedno uveljavlja kot metoda ocenjevanja
(npr. Marina Golouh: Obet slovenskega krat-
kometražnika, Delo, 6. marca), priča najbrž
bolj o konkretni življenjski poziciji tega kri-
tika kot pa o zakrnelosti njegovih potreb —
pri čemer so seveda tako njegova pozicija
kot potrebe oblikovane ne le po njem samem,
temveč predvsem v odvisnosti konkretne druž-
benozgodovinske dimenzije njegove bivanja.
Iz tega seveda logično sledi, da tudi samih
filmskih delavcev ni mogoče preprosto ob-
dolžiti kot ustvarjalno impotentne, temveč da
se nam je predvsem ukvarjati z analizo H-
stih vzrokov, zaradi katerih so le-ti pri svo-
jem ustvarjanju kako ovirani oziroma handika-
pirani. Teh vzrokov naj se v pričujoči oceni
prikazanih filmov vsaj na kratko dotaknemo.

Stanje našega kratkega filma dovolj na-
zorno označuje dejstvo, da je od vseh filmov
mogoče šteti za resničen umetniški dosežek
edinole film Jožeta Pogačnika Na stran-
skem tiru. Gre za resničen, konkretno an-
gažiran odnos do življenja, nikakor ne v ba-
nalnem smislu nekega moraličnega ogoreenja
in kritike »družbe«, temveč za iskanje in
razkrivanje resnice našega zdajšnjega bivanja,
njegove še neodkrite, zakrite podobe, torej
temelja neodvisnega od Jcakršnihkoli moral-
nih opredeljevanj in z njirrii zvezanih ne neavten-
tičnih dilem, izmikajočega se kakršnim koli
običajnim vrednolenjem, pa zato kar najbolj
celovit in neponarejen odnos do sveta. Je spo-
znanje usodne zvezanosti človeka z danostjo
torej nujnosti preseganja samega sebe, svojih
intimnih idealov ali obstoječih eksatoloških
mitov, za dejaven spopad z »umazano«, ne-
idealno, a zato edino stvarno resničnostjo; je
torej občutenje nečesa, kar nas vse prerašča,
človekove opredeljenosti po materialni intert-
nosti, njegove ujetosti v konkretne pogoje
časa in prostora in zato iskanje lastne resnič-
nosti bivanja. Zato seveda Na stranskem tiru
ni samo film o problemu sezonskih de-
lavcev, temveč je izpoved, uresničevanje umet-
nika v obdajajočem ga svetu. šele kot take-
ga ga moremo doživeti kot umetniško delo.
Drugače ostali filmi: Pesem borb in
zmag je prigoden sentimentalno religiozen
zapis o partizanskih pevskih zborih in sklada-
teljih primeren za predvajanje ob tej ali oni
priložnosti; Mo š ki naj bi bil veder in za-
baven Jilm, nekakšna variacija na staro te-<
mo skoz nizanje posameznih »tipičnih« živ-
Ijenjskih situacij moškega od poroke do lo-
čitve, nekakšno prikazovanje zgod in nezgod
moških v zakonskem življenju, pri čemer se-
veda ni jasno, v čem je originalnost že pet-
Usočkrat videnih prizorov nestrpnega priča-
kovanja mož na izid poroda, njihovega prika-
zovanja pri gospodinjskih opravilih itd., razen
v izredni domišljijski neinvencioznosti in že
kar banalnosti, niti ne, v čem naj bi bil smisel
te puhle zabave, če izvzamemo propagiranje
čisto malomeščansko privatniške mentalitete,
katere očiten izraz je; pendant temu filmu in
njegovi mentaliteti sta tudi oba filma Jožeta
Bevca — letošnjega Prešernovega nagrajenca
— čigar dozdajšnja ustvarjalnost, usmerjena v
humorno prikazovanje tegob malega človeka,
je že tako in tako ostajala ves čas na tem —
danes očitno uspeha polnem — nivoju: med-
tem ko so hruške nesmiselno sentimental-
na zgodbica o poštenosti malega »rabutarja«
in egoizmu človeško krutega in od lastniškega
kompleksa naravnost obsedenega gospodarja
po svoji praznoti enakopraven partner Mo-
škim, je film S o s ed , ki pomeni stilno na-
daljevanje dosedanjih Bevčevih filmov, poka-
zal vsaj nekaj smisla za originalno mizan-
sceno in ustvarjanje situacijske komike, kate-
re čisto brezobfezni učinki, izvirajoči iz nje-
gove že opisane malomeščanske življenjske

naravnanosti, sproti zabrisujejo to edino vre-
dnoto filma in tako opozarjajo na svojo usod-
no zvezanost z vsebino; filrnov Artist, ki
je delan na »genialno« domislico o malobriš-
nosti sodobnega človeka, in Ribiške raz-
glednice, sladko barvne in v svojem dra-
maturškem principu vseskoz banalne turistič-
ne reklame, v resnici ne kaže več kot ome-
niti; nad povprečje tega ravnokar dimenzioftfr
ranega nivoja pa se nisto kaj prida povzpeli
niti filmi A propos de la guerre,
Maksim Gaspari in Strup: nedvomno
je od vseh treh izpovedno najpretenctoznejši
A propos de la guerre, filmski protest proti-
politiki oboroževanja, nasilja in vojn, ki hkra-
ti tudi opozarja, na protislovja sodobnega sve-
ta, razkol med razvitimi in nerazvitimi deže-
lami ip.; toda očitno je, da se mora angaži-
ranje pri tako velikih in abstraktnih temah
izroditi v čisto naprezovanje v prazno, saj
tako zastavljena problematika ustvarjalcu v re-
snici ne more omogočati kaj več od golega
protestiranja, to je čisto moralične geste; film
Maksim Gaspari je sentimentalno pobarvan
oris življenja in dela tega slikarja, film, ki
ostaja bolj ali manj zgolj na stopnji prepro-
ste naracije in je torej zanimiv edinole zaradi
osebnosti, kateri je posvečen; Strup pa po-
meni skoraj patetičen protest proti zastrup-
Ijevanju narave z industrijskimi plini in dru-
gimi snovmi; jasno je, da ta filmska repor-
taža ne more imeti z umetniškim že po svo-
jem bistvu niti najmanjše sveze.

S tem bi bil ta mučni, a nujno potrebni
opravek razkrivanja ustvarjalne bede najno-
vejše produkcije slovenskega kratkega fil-
ma končan; slika, ki je po povedanem dob-
Ijena, je namreč dovolj plastična, da omogoča
izvedbo nekaterih konsekvenc: predvsem je
očitno, da iz vseh teh filmov, izvzemši Pogač-
nikov film Na stranske mtiru, veje neka nena-
ravnost, neka prisiljenost, ki bi jo mogel ozna-
čiti nekako s temle: namesto da bi se izpove-
doval,, da bi avtentično izražal samega sebe,
svet, v katerem živim, skušal razumevati pri-
čujočo prisotnost, svoje dileme, zmage in po-
raze, svoje borbe s samim seboj in svetom, ki
me zasužnjuje, oklepa, odkrival vzroke svoje
alienarnosti, iskal in odpiral možnosti svoje
dezalianacije, dimenzioniral resnico samega
sebe in konkretnega sveta, družbe, zgodovine
ip., skratka namesto da bi bival na ta vse-
skoz prizadet in celovit način, nenehno spo-
jen s konkretnim druzbenim dogajanjem, se
naravnost krčevito trudim, da bi našel kako
temo, problem, motiv, domislek, karkoli, samo
da bi napravil film. Zato izdelujem filme o par-
tizanskih pevskih zborih in skladateljih, se za-
tekam po teme v privatno okolje družinskega
življenja, protestiram proti vojni ali industrij-
skemu zastrupljanju narave, ali pa produciram
turistične razglednice. Početje tedaj, s katerim
že vnaprej diskvalificiram samega sebe, svo-
je človeško bistvo, trud za tem, da si onemo-
gočim, zaprem možnosti svoje realizacije. Se-
veda pa ni mogoče trditi, da gre pri tem za
kakšno hoteno, zgolj iz lastne volje sproženo
samoonemogočanje, temveč je obratno mnogo
bolj verjetno, da je opisano onemogočanje
samega sebe odsvit določene pozicije samih
ustvarjalcev. To pozicijo nam morejo dimenzio-
nirati filmi sami. Ti filmi so očitno absolutno
ločeni od sleherne resničnosti družbe, zgodo-
vine itd., so brez zveze s konkretnim družbe-
nim dogajanjem, njegovo resnico in lažjo,
možnostmi in nemožnostmi itd., potemtakem
povsem neeksistentni; to pomeni, da so plod
prav tako neeksistentnih ustvarjalcev, torej
ustvarjalcev, ki živijo samo še svoje čisto pri-
vatniško življenje. Iz tega pa seveda še očitno
sledi, da ti ustvarjalci v resnici niso nikakrš-
ni ustvarjalci ali umetniki, temveč da morejo
biti zgolj izdelovalci, obrtniki, izpolnjevald
plana proizdovnega podjetja. S tem smo za-
deli na situaciji, ki v njej živijo avtorji
teh filmov, po kateri so opredeljeni, in ki jih
potiska v omenjeno pozicijo. Podrobno je v
okviru tega zapisa ni mogoče analizirati, pač
pa jo je mogoče in potrebno čisto površno na-
kazati. Kolikor drži, da se v umetniško delo
postavlja resnica, tedaj je seveda očitno, da je
sleherno umetniško delo v nekem posebnem,
konfliktnem odnosu do svojega časa in pro-
stora. Ker pa je organizacija filmske proizvod-
nje — in z njo vred nujno tudi njena vsebi-
na, smisel in pomen — ostala na nivoju druž-
bene službe, tedaj mehanizma, ki deluje s
sebi lastno mehansko samogibnostjo, ki se pred-
stavlja in učinkuje kot čista materialnost, pri-
haja do odtujevanja ustvarjalcev samcmu pro-
cesu ustvarjanja; Konstituira se proizvodnja, ki
jo inertna sila, ki se s sebi imanentnimi zah-
tevami in zakonitostmi postavlja med ustvar-
jalca in njegovo delo in ki postavlja oba —
tako med seboj razdružena — v svojo in zgolj
svojo odvisnost. Ustvarjalec in delo bivata
zgolj v odnosu do proizvodnje, le-ta ju dolo-
ča, opredeljuje, le z njo sta v stiku. Zaradi
tega — in še iz drugih razlogov — nastaja si-
tuacija, v kateri praviloma bivata ustvarjalec
in delo zgolj v sebi in po sebi, nikakor pa ne
v odnosu do biti, zato pa tudi izven konkret-
nega časa in prostora, družbenega dogajanja,
njegove resnice, redaj nezgodovinsko in neek-
sistentno. Ustvarjalec, ujet v to situacijo, če-
dalje manj stopa v tisti posebni, konfliktni

—a niti najmanj moralični, temveč narobe
čisto stvarni in zato vsebmsko poln — odnos
do življenja, se čedalje bolj odtujuje svojemu
bistvu, nivelizira zgolj na najeto moč. Tako se
le še prodaja in tudi čisto realno oblikuje kot
prodanec, privatnik z vso temu ustrezno men-
taliteto in interesi: je zgolj še lovec na naj-
različnejše teme in njihov bolj ali manj spre-
ten realizator, kakor nazorno potrjuje — razen
enega samega — vsi (čisto nič ali prav malo
potrebni) kratki filmi lanske letne proizvod-
nje Vibe filma.

Ingo Faš

je, litografija 1964

skozi zaseibne in po*e probleme protago-
nistov odseva resnicolke prepoznavne sploš-
nosti. Ce fega ne trcizanika sodobnost in
aktualnost svojega tela. Vendar, on to trdi
(LjubljansM dnevnik, Imarca 1965).

Vse tri v drami nlopajoče osebe so štu-
dentje. Točneje: Didi | Malka sta študentki,
Izidor je novopečen
na nit zgodbe: v št

tor medicine. Osnov-
kem naselju v Ljub-

ljani se Malka pripra*za diplomski izpit iz
medicine. V sobo se pfli njena nova sostano-
valka Didi. Dekle p
nice za duševne bol

AVČEK
Po Župančiču »je iz slovstva za deco naj-

boljše komaj dovolj dobro«. Zato popolnoma
razumemo skrb Pionirskega odra, ki jo ima
pri izbiri tekstov za svoj repertoar. Mladina
je najhvaležnejša publika, hkrati pa je tudi
najostrejši kritik. Zlasti v času zadnjih osnov-
nošolskih let še zelo kriticno presoja stvari
okoli sebe. Velikokrat se čudimo prodornosti
njenega duha, boleče nas prizadenejo včasih
njene ostre sodbe o napakah, ki jih opaža.v
vsakdanjem življenju, žal pa se prepogosto
premalo trudimo, da bi ji pravilno razložili
pojave.

O vsem tera sem razmišljal na četrtkovi
premieri Cesarjevega slavčka v Pionirskem
domu, ko sem med publiko zastonj iskal mla-
dih gledalcev. čas zanje res ni bil najbolj
posrečeno izbran, vendar si ne morem zamiš-
ljati mladinskega gledališča brez mladine. To
dejstvo pa je močno vplivalo na potek ce-
lotne predstave, ker smo tako lahko gledali le
igranje Andersenove pravljice, ki jo je drama-
tiziral N. S. Gray, režiral pa Hinko Leskovšek,
in ne pravljično življenje iz tega poetičnega
dela. Prave komunikacije med gledalci in igral-
ci skozi celotno predstavo ni bilo. Manjkalo
je tiste pravljične topline in mladostnega og-
nja, ki bi dihal z odrom in izvabil iz igralcev
maksimalne napore pri oblikovanju pravljič-
nih likov.

Andersenova pravljica o slavčku in kitaj-
skem cesarju ima v sebi dragocene lastnosti,
ki so privlačne tako za otrokaa kot za odra-
slega, vsak jo doživlja na svoj način in vsak
išče v njej posebne, svoje vrednote. Prav v
tem je velika odlika tega dela. Mlajši gledalci
sledijo bolj zgodbi mladega ribiča in vrtnar-

mera za mero

BALADA 0 NOJU
Avtor teksta Balada o črnem noj.u je Igor

Torkar. Prepričan je, da mu kritiki delajo
krivico, so jo in da jo bodo. Vzrokov za to
dosledno in res nenavadno nenaklonjenost ne
išče v idejno estetski strukturi svojih, na ano-
nimnih natečajih nagrajenih del, temveč jih
pripisuje apriorni sovražnosti, nestrokovnosti
in nedoraslosti kritike. žal se pri argumenta-
ciji omenjene trditve sklicuje veči del na pr-
ve in tretje nagrade, v isti sapi pa povsem
nehote tiste žirije, ki so mu dragocena pri-
znanja izrekle, diskvalificira s tem, da njene
posamezne člane osmeši in jih označi kot
»nesrečnike« (Ljubljanski dnevnik, 16. marca
1965).

V gledališču ter vsem, kar je z njim v
zvezi, skrbno gojimo neko malo, a prisrčno
navadico: pred vsako premiero si ljudje, ki
so poklicno ali kako drugače intimno zainte-
resirani za uspeh posamezne uprizoritve, pri-
zadevajo o predstavi govoriti in pisati kar se
da ugodno in obetajoče s tem, da pač pojas-
njujejo svoja izpovedna hotenja in namene,
opisujejo količino vloženega truda, prizadevno-
sti, vneme ipd.

Po premieri se, vsaj praviloma, oglašajo
drugi, ki ustno ali pismeno sodijo o kvali-
teti storjenega dosežka. Delovna vnema in či-
sti nameni ustvarjalcev ne obrodijo vedno in
povsod enako pretresljivih rezultatov. 2al. Naj
mi bo zato izjemoma dovoljeno, da strnem
svoje bežne vtise v poskus nepopolne analize
Balade o črnem noju.

Igor Torkar je med drugim prepričan, da.
je tematika, ki jo obravnava: 1. aktualna in
sodobna, 2., da se bodo našli lažni moralisti,
ki se jim bo, ker pač zadeva v živo, zdela ce-
lo preodprta in prepogumna, 3., da mu bodo
nekateri premalo razmišljajoči kritiki očitali
stilno neenotnost.

Pod 1. Sodobnost in aktualnost sta pojma,
ki sta tuja larpurlartistični tvornosti, umetno-
sti torej, ki je v izpovedovanju resnice o sve-
tu in človeku nevezana na časovne, prostorske
in družbene determinante. Sodobna in aktual-
na utegne biti umetniška tvorba, ki oblikuje
na podlagi konkretnih, socialnih, političnodruž-
benih premikov in konfliktov, pa hkrati izpo-
veduje globoko in avtentično resnico časa in
ljudi, ki vsebino teh premikov in konfliktov
ustvarjajo ne tolikanj z zasebnim, privatnim
delovanjem, s svojim intimnim življenjem kot
z javnim, se pravi socialnim, družbenim, v šir-
šem smislu tudi političnim delom. Resnično
sodobna in aktualna dramska stvaritev bi
torej nujno posegala v neki dovolj splošen in
tipičen, a obenem dovolj poseben in specifičen
problem sodobne družbe. Sodobnost bi torej
našla svoj odsev v splošnosti, se pravi prepo-
znavnosti določenega družbenega problema, ak-
tualnost v njegovi izčrpni,. brezkompromisni
analizi v do kraja resničnem in avtentičnem
dokazovanju protislovij, antagonizmov in kon-
fliktov, ki tvorijo strukturalno jedro določene-
ga družbenega problema. Igor Torkar trdi, da
je torej svet, kot nam ga prikazuje Balada o
črnem noju, aktualen in sodoben po tem, da

naravnost iz bolniš-
kjer je zaradi izred-

no kritičnega duševnefstanja (poskus samo-
mora itd.) prestala 11]
se razvije med njo
bilo v njeni družini
da je imela strogegs
val nobenih odnosov

ecev. V pogovoru, ki
ilko, zvemo, da je

primerov samomora,
eta, ki ji ni dovolje-
fanti, da je zaradi

tega dobila psihofizifi zavoro, ki ji je tudi
po prihodu na univen branila spolno realizi-
rati ljubezenski odnos svojim prvim fantom,
da je zaradi tega pri med njima do ohla-
ditve, da je imelo tc a posledico nadaljnje
psihične motnje. Opi tev študija, sedlanje,
končno izbruh seksual trije abortusi, brezcilj-
na tavanja, vrsta daž tij in fant črne rase.
Resnična ljubezen, za iitev, to pot življenj-
sko nevarna, še abortu lerazumevanje in očit-
ki fanta, poskus saii lora, bolnišnica, štu-
dentsko naselje. Tudi lka je preživljala svo-
jo krizo, izgubila fan leto študija, a se je
pozneje »našla«, z vel volje premagala ma-
lodušje in praznino, zaljubila, poročila z
asistentom na medici i fakulteti, ki je rav-
nokar dobil stanovaa o odločbo in sedaj
končuje študij. Didi i nore premagati svoje
preteklosti, svojega i odušja, svoje prazni-
ne, se ne more »najtk ir se v trenutku črno-
gledega obupa, to poti es,.pokonča.

Po zgodbi sodeč bJ mara težko sodili, da
gre za pristno študei o problematiko. Ven-
dar nastopajo študeij obravnavajo se nji-
hova življenja, torej
le vprašanje, ali je
študentska problemat
na. Dokazati bom sl

Osnovni konflikt,
med Malko in Didi,
jedru konflikt med
(Malka) in nekonfo]
opredeljuje skozi o(
poti definira in realis
je idejna poanta &n
je pridnosti na delo\
možnost in smisel
traj mehariizma instit
ločenosti in trdni vc
spričo urejenosti in
nja, spričo njegove
in usmerjenosti Didi

problemi. Sporno je
drami obravnavana
sodobna in aktual-

|nasprotno.
-je v drami nakazan

svojem vsebinskem
lim konformizmom

nom (Didi). Didi se
Jdo Malke, se po isti
;Vsebina tega odnosa
(Malka je spričo svo-

mestu, zaupanju v
lega delovanja zno-
(ZŠJ), preprosti od-
do dela in uspeha,

ftenosti svojega življe-
prejšnje planiranosti

Zoprn ji je smi-
sel takšnega življenja,lse mu posmehuje, ga
zavrača kot malomeBnskega, nevznemirlji-
vega, mrtvega. Naj]
njeno srečo (odvzelaj
itd.), uničila vse, kar
pa Malki zavida. Didi
danost, hkrati si pa

|bi Malki uničila to
10, strgala prtiček

sreča pomeni, hkrati
zrazito revoltira zoper

Ipreproste, nevznemir-
ljive, anonimne srečejfc. želi si v bistvu te-
ga, kar Malka že imapiklonilen, ciničen, ni-
hilističen, dekstrukttt
je torej samo krinl

i odnos do stvarnosti
neko skrajno po-

manjkanje resničnegaP)veškega odnosa, lju-
bezni, sreče. Kritika
Didi zato bolj ali ms
oromantična kompei
neuravnovešenosti, de
srečnosti, zavoženosti,
razumske, razumne,

žbene danosti je pri
eavtentična poza, ne-

ki izvira iz njene
obremenjenosti, ne-

|pa iz neke osveščene,
sto skušenj, razmiš-

ljanj in študij obvezujoče intelektualne pozi-
cije. Njena pozicija je brezobvezna poza za-
kompleksane, neosveščene huliganke, naveliča-
ne, nezrele, razbrzdane in duševno razrvane
pubertetnice, apriorne sovražnice vsega usta-
ljenega, urejenega, lconstruktivnega. Njen samo-
mor pomeni idejno kapitulacijo pred svetom,
ki ga zastopa Malka, obenem pa izraža popol-
no in absolutno življenjsko nemoč ter brezup
lastne pozicije.

Smrt uboge, v življenju trpeče Didi je ne-
vesela, žalostna, zbuja usmiljenje pri ljudeh,
ki so pretirano dobrega srca. Mene prav nič
ne gane. Dekle ne podleže v boju za neko ide-
jo, sodoben, aktulen problera, ne podleže za-
radi take ali drugačne torture, pritiska druž-
be, tragičnega izbruha neke strasti, ki bi tako
ali drugače razgrinjala atmosfero sodobnega
sveta, ne podleže niti zavoljo pomanjkanja, tež-
kih življenjskih pogojev ipd. Ona preprosto
crkne, ker je skrajno nesrečna. Prav je tako.
Polovičarsko razvit sistem možnosti (Malka)
in nemožnosti (Didi), odprtosti za nekatere in
zaprtosti za druge je neavtentično, brez pra-
vih in resničnih motivov zmodeliran. Konflikt
je spričo tega medel, neizrazit, romantično
splošen in vse premalo posega v jedro ob-
ravnavanega antagonizma. Tako, kot je naka-
zan, zrcali kvečjemu pubertetniško proble-
matiko izpred desetih let, je zato nesodoben
in neaktualen.

Noj je ptič, ki pred surovo vsakdanjo res-
ničnostjo skriva glavo v pesek. Kdo je tisti,
ki se je zadovoljil z nekim splošnim jadiko-
vanjem nad resnostjo mladinske problema-
tike, zatrjevanjem, »da se premalo trudimo z
vsakim izmed teh mladih ljudi, ki ' se jih ne
da reševati samo s splošnimi resolucijami o
mladini. Jaz ne, a vseeno podpišem. Jasno
mi pa je, da je Torkarjeva jokava drama prav
tako splošna resolucija, ki ji je seksualna vzgo-
ja alfa in omega, ki pa se zelo skrbno izogiba
analizi konkretnih problemov, s katerimi se
v naši družbi spopada sodobna študentska
generacija.

Pod 2. Lažni ali resnični moralizem ter
njegovi zagovorniki se bodo -teksta verjetno
prej ali slej lotili. Splošna moralna, politična
in družbena zavest praviloma ne gre v korak
z zavestjo avantgardne elite. V tej preprosti
resnici, a posebej glede na Balado o črnem
noju, vidim dva paradoksa. 1. Da se avtor, ki
se suvereno proglaša za aktualnega in sodob-
nega, niti s svojo moralno mitologijo ne mo-
re povzpeti na sodobni nivo, kaj šele, da bi ga
presegel, pa se hkrati ves čas boji, da je celo
s tem bornim deklaraterstvom in šušmarstvom
preodprt in prepogumen. V tem ograjevanju,
v tem pranju lastnega perila očitno tiči tudi
avtorjev osebni moralni dualizem, ki nareku-
je objektivnemu opazovalcu dvoje možnosti
v presojo: ali je avtor moralno resnico časa v
konfliktu drame (Didi, Malka) dojel y vsej
njeni avtentični ostrini, pa jo iz določenih ozi-
rov ni hotel kot takšno podati, temveč jo je
namenoma skrivenčil, otopil, zlorabil, ali pa
je ta zveza nastala popolnoma ravključno in
brez avtorjeve volje. Kar zadeva tiste druge,
morebitne banalne in površne, tudi v splošni
zavesti časa že zdavnaj presežene očitne v
zvezi z liberalnim dialogom, vedenjem itd. na-
stopajočih, velja pribiti, da je avtor ves čas
v mejah spodobnosti in da je s tem v zvezi
vsakršen strah odveč.

Pod 3. Torkarjeva bojazen pred premalo
razmišljajočimi kritiki, ki bi drami utegnili
očitati stilno neenotnost, se mi zdi popolno-
ma neutemeljena in absurdna. Absurdna zara-

di tega, ker je delce resnično utelešenje stil-
ne enotnosti. Dolge in mučne izpovedne pasaže,
reminiscenčni monologi, oropani vsake akcije,
vsakega dogajanja, zapuščajo popolnoma eno-
vit, pošastno homogen, do zoprnosti skladen
vtis monolitne stilne enotnosti. Težko bi bilo
tej povsem pripovedni fakturi pripisati kakrš-
ne koli lastnosti resnične dramske gradnje.
S povsem formalnega dramaturškega stališča
naj omenim le osnovno hibo dramske grad-
nje. Dejanje se razvija v glavnem »nazaj«.
Več kot 70 odstotkov besedila zaobsega mo-
nološka retrospektiva, ki po svoji statičnosti
pač ni zmožna premagati mrtvega teka časa
in pognati dejanje naprej. Konflikt, ki nasto-
pa mimo spominskega flesh backa, je tako
minimalen, da niti v enem samem hipu bistve-
no ne prispeva k oživitvi te spominkarske več-
nosti in sprožitvi nečesa kvalitativno novega.
To novo bi se mimo in prek starega moralo
razvijati v preseganje neke dane strukture
razpoloženj in odnosov. Nobena izmed oseb,
še najmanj pa Didi kot glavni protagonist
drame, ne doživi v časovnem trajanju pred-
stave ničesar, kar ne bi že prej doživljala. Di-
di se mimo obrobnih in nepomembnih po-
vsem bežnih polemičnih hipov v glavnem sa-
mo spominja. Smešno je po vsem tem prepri-
čevati gledalca, da jo, ta izlet v preteklost, ta
znova projicirana zbirka spominov duševno
tako iztiri, tako pregazi, tako elementarno pre-
trese, da s^ kar na lepem ubije. V gledališču
se retrospektiva ne da tretirati kot enakovre-
dno živega, pričujočega, simultanega dogaja-
nja. Tisto, kar se je nekoč zgodilo, je imelo
svoj enkratni, elementarni, neponovljivi psiho-
fizični učinek takrat in nikdar pozneje. Ta
psihološka neverjetnost je obenem osnovna
prevara večera. Gledalec ni ničemur, kar se je
zgodilo, živa priča. Za njega pogrevajo nekaj
postanih spominov, potem pa ga skušajo
prepričati, da je vse videl, vse slišal, vse spo-
znal. če to verjame, ga z Didinim samomo-
rom, ki bi se moral zgoditi že veliko prej, še
pred pričetkom drame, nagradijo za lahko-
vernost.

Režiser,- scenograf in kostumograf Igor
Torkar je skušal z uporabo razgibanih pomož-
nih sredstev, predvsem luči in zvočne kulise,
premagati akcijsko mrtvilo drame. To se mu
je le deloma posrečilo. Zvočni efekti so bili
pogostokrat preveč dobesedno komponirani v
ustrezno vsebino, kar je imelo za posledico
nekolikanj vulgarno barvito grozljivost. Kar
zadeva sceno, velja omeniti, da je sicer upo-
rabno razdeljen prostor učinkoval preveč li-
nearno v svoji dosledni simetričnosti. Barvni
kontrast je deloval sveže in zanimivo, ni pa
v smislu idejne funkcionalnosti prispeval k
razbijanju oziroma razčlenjevanju prostora.
Kostumi so bili smiselno izbrani.

Nevzdržno mučna, preforsirana in zagri-
zeno nevrotična igra Marije Lojkove je delo-
vala groteskno in porazno obenem. Ta, sicer
talentirana študentka akademije, je bila vide-
ti kot v prepotentnem ritualu do krvavih pen
nadražen maniak. Mnogo tega je bilo pristno
in doživeto, še več pa ponarejeno, pretirano,
skaženo in patetično. V celoti je figura, kljub
ekstremističnim in nesprejemljivim psihopat-
skim pozam zanimiva stvaritev.

Vloga Malke je veliko preprostejša. Nadja
Vidmar io je igrala razborito, a hladno. Njeno
nezonerslvo ni bilo vedno zadosti prepričljivo.
Nezanimivega Izidorja je karikiral Dare Valič.

V celoti je predstava zapustila na gledalca
porazno klavrn in mučen vtis.

Dušan Jovanovič

jeve hčerke, ki se brez vseh predsodkov zavze-
mata za slavčkovo svobodo, navdušujejo se
nad dejanji mladih stražarjev (v zgodbo ju
je vnesel Gray), zanje sta smešni figuri dvor-
ni pesnik Veternjak in čarodej Črni krog (tudi
tega je postavil Gray), zadovoljni so, ko zma-
gata na koncu pravica in ljubezen. Starejši
gledalci pa smo našli v tej pravljični igri več,
kot je samo boj dobrega s slabim, boj svet-
lobe s temo. Usoda dvornega pesnika za nas
ni bila zmeraj smešna. V njej smo začutili
avtorjevo satirično ost na tisto večno težnjo
vladajočih, kako bi si podredili srce poetovo,
da bi pelo tako, kot bi oni želeli in kakor bi
njim koristilo. Ta težnja je stara, kot je sta-
ra resnična umetnost, njena neločljiva sprem-
ljevalka je. Slavčku ni mogoče ukazovati, nje-
govo najlepše petje se rojeva sredi svobodnih
gajev. Prav tako je potrebna pravemu pesni-
ku za njegovo ustvarjanje resnična svoboda.
Vse to pa daje zgodbi večjo vrednost, kot jo
vsebuje navadna pravljica in v polni meri jo
lahko dojame šels odrasel človek.

Mislim, da je značilna za pravljično igro
posebna dramska in odrska širina, v kateri se
lahko sprosti otrokova fantazija. S tem pa ne
sme biti kršena notranja struktura dramskega
dela. Pri prestavljanju pravljice na oder mo-
ramo paziti predvsem na to, da upoštevamo
vse možnosti, s katerimi pritegnemo mladega
gledalca v čarobni svet pravljičnih bitij, na
stilno celovitost, emocijo, pri Andersenu pa
še posebno na globino pripovedi. Naloga je
precej težka in Grayeva dramatizacija Cesar-
jevega slavčka ne dosega literarne predloge.
Posrečeno jo je dopolnil z nekaterimi vložki
(dveh mladih stražarjev in čarodeja), pravljič-
no dogajanje pa je preveč razdrobil. Namesto
dramske celovitosti je nastal mozaik dogod-
kov, ki zahteva od otroka prehitro vživljanje
v nove situacije. Kljub temu pa se je Mla-
dinsko gledališče odločilo z Greyevo dramati-
zacijo Andersenovega Cesarjevega slavčka za
dobro delo.

Za izvedbo pravljične lgre, kakršno smo
lahko gledali, je potreben primeren oder z
vsemi pripomočki, kakršnega pa žal ljubljan-
sko Mladinsko gledališče ne premore. Vsa do-
miselnost in trud nista mogla odgnati tesnob-
nega občutka in ustvariti primerne atmosfere.
Nehote se človeku vsiljuje primerjava s pode-
želskimi odri, vendar pričakujemo od ljub-
ljanskega več kot samo prizadevnost in ho-
tenje.

Čar predstave ustvari v največji meri igral-
ski ansambel. Pravljični svet zahteva svoje-
vrsten stil, prisluhniti je treba mladim sr-
cem, privabiti otroke k sodelovanju, skratka:
dvigniti se je treba v otroške fantazije. Svoji
vlogi sta najbolje izoblikovala Miro Veber kot
Črni krog in Boris Juh kot dvorni pesnik.

Zanju lahko rečemo, da sta na odru živela.
V nekaterih prizorih sta ustvarjala prijetno
vzdušje Borut Alujevič in Niko Goršič v vlo-
gah dvornih stražarjev. Osrednjo vlogo je to-
krat ustvaril Maks Furijan. S svojo zunanjo
podobo je ustrezal pravljičnemu liku kitaj-
skega cesarja, v govoru pa smo močno obču-
tili precej spodrsljajev, ki so dali celotni pred-
stavi vtis negotovosti, neizdelanosti in stilne
neizostrenosti.

Janez Mušič
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herman vogel

močen sem
V meni raste z nezadržano silo
čudno drevo.
Prej ali slej me mora raztrgati.
Pa me ne bo:
grabim ovenele vrane
in mu jih obešam na vejevje.
Veje se povešajo, lomijo se.
Moram se grozno smejati,
da ne dosežem korenik.

mocen si
Vseeno je:
sledi komerkoli,
sledi sebi samemu
(ali pa:
ne sledi nikomur,
bičaj sebe samega,
ki pasje teka za tabo):
napoded boš moral
kakor toliko drugih
lizati nagrobnik (preteklost)
svojih staršev in prednikov,
lizati do poslednje kosti,
do poslednjega zrna.
Potem boš vedel:
ostane samo nič.

tone kuntner

ime ti je sonja
j V začetku

je bila bolečina . .
Oči so imeli
in prste.
Reci,
da mrtvi ne vstajajo!
(Jutri je dan mrtvih.)
Pozabiva,
saj sva jih pošteno pokopala!

Več imam sreče.
Na meni poskušajo čudeše.
Jaz sem satanist
ali satan,
kakor hočeš,
samo ne joči preglasno,
sosed bo slišal,
rad te imam,
rad te imam ...

Dolgujeva si,
kar sem hotel.
Postala sva si
živi vesti.

Ime mi je Tone.

rado palir
jutro

Neslišno uidem
iz širne temnice noči.
Veter me objame
in se ovije z mojimi lasmi.

Moja streha je
iz najčistejšega zlata.
Vrata moje hiše
iz ptičjih grl.

Reko tišine zaustavim
med sprevodi bilk.
S krili metuljev krasim
svoja topla ramena.

Kočijo zvonov pripeljem
na prebujene ulice,
kjer se Ijudje trumoma
čudijo moji mladosti...

evald flisar

labodji spev
prva

pesem je žalostna
ker gledamo parado sonca na ulicah
Spet se vrtinči narod na trate
spet kolesa beže v zasteklenih oknih
kot bi jim lastovke kri
darovale

A zame to ni več vprašanje
Opravil sem

dolgo molitev bogovom iz brona
le amen še moram povedati

Amen
za zvezde ki jih bo v noči
bronasti kajfež odpisal z neba
in za krono kostanjevih listov
ki jo bom hišam podaril
da bi se stresle
zbežale v gozdove
in amen
za toliko praznih besed
ki jih nikdar nisem znal zamolčati
pa je zmeraj bila
ena sama
beseda
a m e n
Ce bi to vedel ne bi skrival
bukovlh senc in klokota lazurnih rek
padel bi v ulico in se prebodel z njo
da bi sence nad kamen zdrsnile
in bi stekla voda hitreje
od belih koles
potem bi že zdavnaj končal molitev
ki ni izprosila ničesar drugega
kot parado sonca proti
kapelici

druga
pesem je žalostna
ker so rekli da pojdi po cesti do konca
in prideš do ulice kjer se vsa vrata odpirajo
v noč
Našel si ulico brez kandelabrov
odpahnil sd vrata vsa vrata na desno in levo
in skozi vsa vrata naenkrat
si stopil
iz zemeljske krogle
v vsemirje in vrnil si veter iz kozmosa
vrnil si štrke in spet si postavil topole ob cesto
(morda se povrneš tedaj bi jih gledal
vihrava telesa kako se bore proti nebu)
Obkrožil si tisoč svetovij izgubil si sonce in zvezde
tam daleč več niso poznali vsemirja
tedaj si obrnil milijardne korake in vprašal
votlost

kam .
Pa je rekla da pojdi po zvezdah do konca
in prideš do ulice kjer se vsa vrata odpirajo
v dan
Našel si ulico brez meteorjev
odpahnil si vrata vsa vrata na desno in levo
in skozi vsa vrata naenkrat
si padel

dva metra pod zemljo

tretja
pesem je žalostna
Tam na jugu kjer veter umolkne pozimi
reke tolčejo v betonski jez
in iščejo pot v oleandrove sanje

tam na jugu kjer spijo nevihte
so vstale gore iz globine
in blisku odrezale jezik

Zato je zdaj tiho
in mirno
in sneg naletava čez polje se v dole usipa
in v beli pokrajini se zgane pika
pogleda v nebo

in s krili ptičev
pošlje voljo
rekam
da bi jez pretolkle
in se zlile
d a 1 j e
sneg naletava se v dole usipa
v beli pokrajini miruje črna pika
nikomur naproti

ker je vseeno kje leži
kje jse v krogu premika in kje nazadnje otrpne
ker je pika
nikogar ne moti
z a t o b o d o l a s t o v k e v e č n a l e g e n d a

f ranci zagoričnik

inkantacija odre
Vajenec, ki je opustU uk obrii,
vsega te je naučila zora, da bi bil pesnik, "*
pa tu je še en izvir v Schviarzioaldu
naše Ijube največje,
vsekakor tudi dolga resa, neznani začetek,
kadar se vračamo proti koncu. še
Tisto dekletce, ki te je Ijubkovalo,
je zabrisal orel s svojimi stopinjami.
Kamenje je posrkalo imena tvoje mladosti, a
Vedno znova se prebijaš skozi neke ruševine.
Pomalem izhlapevaš, ampak še si tu,
nevzdržni ukaz, ki te sili v izginevanje,
zato da ostajaš sam svoj zaostanek,
odmev zastrahovanemu kričanju
za železnimi vrati, »zapah svojim čeljustim,
in kadar se osujejo zobje, si zadosti upognjen,
Djerdap. Ampak zares lepo ime je Rezija,
lali pa Ljubljana. Najlepše pa je tvoje, ki ga
ne bom imenoval za ta porog poeziji,
ki je ta čas dvajsetega stoletja
in vse do zdaj z mojo pametfo
in s tvojimi koleni vred.
Lepo vzemi globus, da ti ne pade,
in imenuj kraje vse po vrsti,
fci so severno in južno od vzporednikov.
Dahni s svojim žametnim utripom
imena rek, da bodo živahneje prenašale
tovore tvojih neoplojenih mrtvecev.
Potem bova lahko začela od konca.
Mogoče bova potem začela molčati
in že bodo besede grude prsti
in ne bodo drugega kot samo prst,
ki jo nekoč preorje kakšen plug
ali vtisne vanjo stopinje kakšna pot
ali se kdo drug nasiti z njo
in spregovori namesto mene
Ijubim te ali prst,
ti ali bogve katera oblika trajanja
Prej trave in seveda mleko
na vsak način pa sredozemlje
balkan zgornji kot levo. '

vladimir gajšek

v orumenelih hišah pozabe
stafiujejo vrane
črno oblečene
obraze sftrivajo v žalne tančice
o lepi gospodje v smokingih

blizu je človeška prefektura
ob zaprtem zidu z enimi samimi
železnimi vrati
in bitje v rdeči krinki meče
drhteča še topla telesa
na ulico
človeški obrazi nekoč polni strahu
so tako slovesno brezbrižni
spijo
ne jokajo več

V pobarvanem krogu časa
zatemnijo vrane nebo
oni so mrtvi
ničesar ne čutijo
ne mislijo
ne spoznajo
ne storijo

potem jih torej te živaili klpijejo
dobesedno jim pijejo mozeg
najlepši kosi so za kralja
za starega čarovnika
ki pregleduje statistiko mrtvih
potem torej te živali
konservirajo v tovarnah meso
za slabe suhe čase
in molijo da takih časov sploh
nikoli ne bi bilo
da bi gospod bog očuvali njih blaginjo
na vekov veke
upajmo da je bog dober
in za Ttepremagljivim zidom pomislite
sije nesramno julijsko sonce
in Ijudje tega splah ne vedo pomisiite
oni so na campingu ob reki
in zopet čez nekaj ur bežijo mimo
mimo mimo zidu
nekateri se morajo zglasiti v prefekturi.



UNESCO V KONGU
Konec leta 1960 v Leopoldvillu nihče

ni vedel, kje bi se lahko v Kongu odprle
srednje šole; in če se sploh lahko. Kljub
temu da je bilo jasno, da bi se šole mo-
rale odpreti, pa nihče ni vedel, koliko bi
bilo potrebno profesorjev, da bi bil mo-
goč reden začetek šolskega leta.

Kakor vse druge javne službe je bilo
tudi šolstvo žrtev politične in vojaške ne-
gotovosti vse od prvih mesecev nove ne-
Odvisne republike. Tisoče evropskega teh-
ničnega in strokovnega osebja je zia-
puščalo deželo — profesorji, zdravniki,
juristi, uradniki, novinarji, inženirji, tr-
govci in industrialci — in le posamezni
kongoški specialisti so ga mogli zame-
njati.

Na poziv kongoške vlade so poskušali
Združeni narodi s svojimi specialnimi

agencijami zapolniti nastalo r praznino.
Obširen program, ~ki je pokr^val skoraj
vse veje dejavnosti v deželi, je bil pri-
pravljen (skupaj s sodelovanjem prebival-
stva) julija in avgusta 1960. Sodelovanje
je kmalu postalo tako obsežno, da pred-
stavlja enega najznamenitejših prizade-
vanj, te vrste, kar jih je kdaj bilo na med-
narodnem nivoju.

V tistem delu načrta, kjer je delal
UNESCO, je najbolj nujno terjal rešitev
problema srednjih šol. Torej, praktično
kongoških profesorjev sploh ni bilo, hkra-
ti pa se tudi ni vedelo, koliko od belgij-
skih profesorjev, ki so bili na poletnih
počitnicah v Evropi, se je vrnilo.

čeprav so bile potrebe po maturantih
zares vflike — tako v vladi kakor v in-
dustriji in na vseh drugih področjih, se
je število vpisanih le počasi dvigalo. Leta
1960 je maturiralo samo 152 Kongožan-
cev.

V osnovnem šolstvu problem ni bil
nič manj pereč, vendar se je tu bolj po-
javljala njegova kvalitetna, kakor pa kvan-
titetna plat. Po uradnih statistikah je
bilo v Kongu leta 1960 blizu milijon in
pol otrok v osnovnih šolah. šolalo se je
71,5 odstotka otrok med petim in štiri-
najstim letom, kar predstavlja enega naj-
močnejših razmerij v vsej Afriki. Vendar
pa je bil pouk le na 3500 šolah (od 16.000)
zadovoljiv, kar pomeni, da je 70 odstot-
kov vpisanih učencev zapuščalo šole, ne
da bi pouk končali, se pravi, da se v
njih niso seznanili z najnujnejšim. Le
9 odstotkov učencev je končalo šestletni
ciklus osnovnega šolanja.

Podobna situacija je bila tudjr v do-
meni znanosti in informacij, ki je bila

. ravno tako v območju UNESCA: mnogo
evropskih novinarjev je zapustilo deželo
in tistih nekaj Kongožancev, ki so bili
vsaj malo izurjeni v novinarstvu, so mo-
rali na nekatere položaje v novi vladi."
Tako sta radio in tisk padla v roke po-
sameznim grupam, ki niso imele največ-
krat prave poklicne izobrazbe in celo niti
osnovnega posluha za kulturo.

Da bi rešil problem srednjega šolstva,
je UNESCO pomagal kongoškim oseb-
nostim organizirati profešorje iz tujine
in osnovati nacionalni pedagoški inštitut,
kjer bi se šolali kongoški profesorji.

Ma začetku je to organiziranje le po-
časi napredovalo, vendar je UNESCO
kmalu uspel poslati v Kongo 66 profe-
sorjev, prvič pazami 1960/61. Z določenim
številom belgijskih profesorjev, ki so pro-
stoveljno ostali na svojih delovnih me-
stih (v bilateralnem programu tehnične-
ga sodelovanja), so uspeli znova odpreti
ali pa obdržati precej šol, ki bi jih sicer

morali zapreti ali pa v njih omejiti šte-
vilo razredov.

Za šolsko leto 1962/63 je s pomočjo
UNESCA prišlo y Kongo 556 profesor-
jev, kar je približno tretjina vzgojnega
zbora na kongoških ščlah. Ti profesorji
delajo pod nadzorstvom kongoške vlade,
vendar prispeva UNESCO tretjino njihove
osnovne plače v tuji valuti, kar je pri-
bližno 1200 dolarjev na leto.

Med omenjenimi profesorji je zastopa-
nih petindvajset narodnosti. Največ je Ha-
itijcev; sledijo Belgijci, Francozi in Liba-
nonci. Profesorji pa so prišli tudi iz gpa-
nije, Italije, Združene arabske republike,
Sirije, Grčije, Afganistana, Poljske, Ka-
nade, Hondurasa, Vietnama, Združenih
držav, Norveške, švice, Kitajske, Luksem-
burga, Mehike, Ruande, Združenega kra-
Ijestva, Kolumbije in švedske. Po različ-
nih sposobnostih je bilo nič manj kot
ducat po učiteljskih zborih, petnajst pa
na gimnaziji v Gomi.

Kljub težavam v vsakdanjem življenju
—posebno s stanovanji in s prehrano —

so se vsi ti različni profesorji združili v
prizadevanju, ki so nanj lahko ponosni.
Nekateri med njimi so se že lepo uve-
ljavili.

Prevedel A. I. ""

- P. s.
Objavljamo prevod clankia Garry Ful-

lertona, ki je bil objavljen v Courrier de
1'Unesco. Problematika, ki jo obravnava,
,je aktualna prav sedaj, ko smo čitali,
da je Combe sovražno razpoložen do ne-
katerih vidikov pomoči svetovne organi-
zacije Kongu.

RAZPIS
ZŠOTK razpisuje medfakultetno prven-

stvo ljubljanske univerze, visokih in viš-
jih šol v ROKOMETU za leto 1965. Tek-
movalo se bo na igriščih zavoda ing.
Stanka Bloudka v Tivoliju. Tekmovanje
bo potekalo predvidoma ob petkih popol-
dan po pravilih RZJ, po liga sistemu.
Vsaka fakulteta, visoka in višja šola lah-
ko prijavi eno ekipo. Rok za prijavo eki-
pe je četrtek, 25. marca 1965, do 14. ure v
prostorih ZŠOTK. žrebanje in razpored
prvega kola bo istega dne ob 14. uri prav
tako v prostorih ZŠOTK.

Zmagovalna ekipa prejme pokal ZŠOTK
in naslov medfakultetnega prvaka v ro-
kometu za/ieto 1965.

OBVESTILO
Na podlagi natečaja, ki je bil objavljen

v Tribuni dne 25.2.1965, je predsedstvo
UO ZŠJ izmed desetih kandidatov za
kontaktne štipendije izbralo naslednje:

za Gdansk — Marjana Svetličiča, štu-
ta III. letnika ekonomske fakultete, Leo-
polda Jeseneka, absolventa ekoriomske fa-
kultete;

za Gottingen — Janeza Kureta, študen-
ta IV. letnika ekonomske fakultete in Iva
Vajgla, študenta IV. letnika biotehnične
fakultete. '

Mednarodni odbor ZŠJ

Nepismenost v sodobnem svetu
(Nadaljevanje iz prejšnje številfce)

Politika in nepismenost
Te faktorje, ki smo jih sedaj analizirali, bi lahko spravili pod skupni imenovalec:

stopnja ekonomsk^ga razvoja neke države, saj so vsi trije tesno povezani z ekonomsko
osnovo, ali pa je — kot na primer industrializacija — sestavni del ekonomske osnove
družbe. V določenem smislu pa moremo govoriti tudi o politiki kot činitelju analfabe-
tizma, kar je seveda v zadnji konsekvencr spet pogojeno z ekonomiko. Tu bom na
kratko omenil socialistične države v prvih letih po zmagi delavskega razreda, najbolj
progresivne dežele v razvoju in rasno diskriminacijo, ki je najbolj jasno vidna
v Južnoafriški republiki.

Ob zmagi proletariata so bile današnje feocialistične države tako imenovanega
vzhoda precej zaostale. Sovjetska zveza je na primer imela pred prvo svetdvno vojno
73 odstotkov nepismenih. Po oktobrski revoluciji oziroma po končani državljanski
vojni se je pričela velika akcija za opismenjevanje Ijudi, ki je potekala vzporedno
z gospodarsko graditvijo in v nekem pogledu jo je celo prehitela. To prehitevanje je
bilo tudi v tem pomenu, da ni bilo še dovolj razvite ekonomske osnove za tako velik
prosvetni podvig. Približno isto smo doživeli po revoluciji tudi pri nas in v ostalih
socialističnih državah. Mladina je s prostovoljnim delom gradila šole in pomagala
pri' pouku analfabetov.

Zadnji dogodki v Alžinji, Združeni arabski republiki in drugod kažejo nekatere
elemente za zaključek, da politika na področju opismenjevanja presega materialno
bazo. Prišlo je do mobilizacije subjektivnega faktorja, zlasti mladine, ki pomaga pri
izgradnji šol, oni, ki pa so izobraženi, pa pomagajo pri analfabetskih tečajih. Politična
akcija torej kulturno dviga množice, hkrati pa ustvarja pogoje za hitrejši gospodarski
razvoj, saj je ta nemogoč v pogojih velike prosvetne zaostalosti.

V obeh primenh je politika imela pozitivno vlogo na družbeni rn kulturni napre-
dek. Rasna diskriminacija v Južnoafriški republiki pa pomeni glavno oviro za kultumi
in ekonomski razvoj črnskega prebivalstva, ki je v veliki večini. Seveda je ta politika
usmerjena in utemeljena v ekonomskih koristih bele manjšine, oziroma v izkoriščanju
črncev. Tako je v tej državi bila leta 1918 nepismenost belega prebivalstva samo 2 odst.
nepismenost črncev pa je leta 1946 bila 72,4 odstotka. To lepo kaže, kam vodi rasna
politika v pogledu prosvete. črnce lahko i2;koriščajo le, če so neizobraženi in obratno;
nepismeni morajo ostati zato, ker so ekonomsko izkoriščani To povezanost je hotel
dokazati tudi Hitler-, saj je imel v načrtu, da za slovanske narode vpelje samo
najnujnejšo izobraževanJB, ki bi bilo nujno potrebno za njihovo ekonomsko zasuž-
njenost.

Nepismenost in razvoj

Prebivalstvo, ki ne zna brati in pisati, je izločeno iz političnega in kultumega
dogajanja v posameznih deželah, v ekonomskem pogledu pa je več ali manj odkrito
v izkoriščanem odnosu. V svoji gospodarski aktivnosti — to se pravi zlasti v kmetijstvu
— ne more slediti tehnološkeipu napredku v sodobnem svetu. Pogosto ne razumejo
modernih ukrepov državne kmetijske politike in se upirajo napredku v proizvajalnih
metodah, ker so jim nepoznane. V politiki v ožjem smislu pa kaj la^ko postanejo
orodje v rokah tistega, za katerega delajo. To dokazujejo primeri iz nekaterih latinsko
ameriških držav. Na takšnih osnovah so vsi pogoji za nastanek in obstoj različnih
diktatur. 2ivljenjsko obzorje je za analfabete dejansko ozka lokalna skupnost, saj se ne
morejo posredno vključiti v širši politični prostor in čas. Skratka, nepismenost je
velika ovira za hitrejši in progresivnejši razvoj nerazvitih držav in ozemelj. Dejavnost
za odpravljanje nepismenosti je torej istočasno tudi prispevek, hote ali nehote, k večji
vlogi proizvajalca v družbenem dogajanju v vsaki deželi.

To so dobro vedele tudi (bivše) metropole, ki so v času klasičnega kolonializma
skoraj popolnoma zavrgle skrb za šolanje domorodnega prebivalstva v kolonijah, danes
pa se to kaže tudi v politiki bilateralne ali blokovsko obarvane pomoči nerazvitim
deželam. Tako so na primer države — članice evropskega sklada za razvoj preko-
morskih ozemelj — FEDOM — v letu 1960 namenile kredite afriškim pridruženim
članicam Evropske gospodarske skupnosti, ki so bili po sektorjih razdeljeni tako, kot
kaže naslednja tabela.

Sektor
Infrastruktura
Sanitarna oprema
Proizvodnja
Izobraževanje
Ostalo

Odstotek vseh kreditov
41

16

15 *
11"

17

Tabela je povzeta po knjigi J. Stanovnik: Nevezane dežele v svetu ekonomskih
blokov CZ, Lj. 1962, stran 56. Iz nje vidimo, da je bilo za izobraževanje namenjeno
najmanj sredstev, skoraj 4-krat manj kakor v infrastrukturo. To kaže, da zahodne
države niso bistveno spremenile svojih odnosov Ho dežel v razvoju. Zato je toliko bolj
pomembno prizadevanje, da ekonomsko pomoč daje OZN oziroma v našem primeru
UNESCO.

Ta ugotovitev o deležu pomoči za izobraževanje pa je seveda samo ena stran
problema. Druga je verjetno še bolj pomembna in hrati še bolj zaskrbljujoča. Tabela
namreč kaže, da je za proizvodnjo odmerjenih skoraj enako sredstev kakor za šolstvo.
V tem pa je ravno osnovni pomen te tabele.

Razvite zahodne kapitalistične države dajejo največji delež svoje pomoči nerazvi-
tim deželam v izgradnjo tako imfenovane infrastrukture — ceste, železnice, pristanišča,
energetika itd — in v tako imenovano človeško infrastrukturo: šolstvo, zdravstvo in
ostale socialne službe. Pomoč za graditev industrije pa je zelo majhna ali pa nepo-
membna. To kaže, da skušajo zahodne kapitalistične države še vedno v deželah v razvoju
ustvariti samo materialne in človeške pogoje za nadaljnje izkoriščanje svetovnega juga,
bodisi posredno ali pa neposrdno, izkoriščanje v samih nezadostno razvitih deželah
preko investicij kapitala ali pa izkoriščanje preko mednarodnih trgovinskih in drugih
ekonomskih odnosov.

Kje je rešitev?
Iz vsega, kar smo povedali, bi mogli zaključiti z ugotovitvijo, da je nepismenost

problem, ki po svoje odraža razvoj sveta v zadnjih dveh stoletjih. Nepismenost svetov-
nega juga je eden od vidikov kolonializma, to se pravi mednarodne eksplolatacije.
To izkoriščanje pa je osnovano na delitvi dela, ki so jo zahodne dežele vsilile ostalemu
svetu. Ta kapitalistična mednarodna delitev dela se kaže v tem, da so nekdanje metro-
pole visoko industrializirane, dežele svetovnega juga pa so surovinski privesek industrij-
skega zahoda.

Torej je reševanje vprašanja nepismenosti v sodobnem svetu najtesneje povezano
s celim spletom mednarodnih odnosov, posebno še z odpravljanjem sedanje mednarod-
ne delitve dela. V zadnji konsekvenci bi mogli reči, da je opismenjevanje milijonskih
množic na svetu nujno povezano z industrializacijo svetovnega juga. Nerazvite dežele
pa same nimajo dovolj možnosti za to. Mednarodna skupnost jim mora nuditi pomoč
za njihov ekonomski, socialni in kulturni napredek oziroma pospešeni razvoj. Mednarod-
na pomoč deželam v razvoju je torej imperativ časa. Kakšni napori bodo potrebni za
opismenjevanje današnjih analfabetov na svetu, pa nam pokaže podatek strokovnjakov,
da je za elementarno znanje branja iti pisanja vsakega analfabeta potrebnih najmanj
200 do 300 ur pouka. Znati brati in pisati pa pomend šele prvi korak v kulturni in
splošen razvoj posameznika. Prizadevanja za odpravljanje nepismenosti v najrazličnejših;
krajih sveta so torej objektivno usmeriena v družbeni napredek sveta. ,

Pavle Celik



Več pozomosti clelu
po fakultetah

Pretekli teden je bil v predavalnici
agronomske fakultete redni letni občni
zbor akademskega planinskega društva,
ki je znova pokazal, da je društvo vse
preveč enostransko usmerjeno. Dejstvo
je namreč, da posvečajo planinci na uni-
verzi vse premalo pozornosti organizacij-
skim problemom, saj se skoraj vsa nji-
hova aktivnost suče okoli že tako dobrega
alpinističnega odseka in organiziranja iz-
letov, ki pa vse tako dolgo, dokler bodo
organizirani v okviru univerze, ne bodo
naleteli na večji odziv ljubljanskih štu
dentov — Ijubiteljev planin. Pozdraviti je
treba sklep občnega zbora, da se planin-
ska koča v Tamarju, vrhe planinski zvezi
Slovenije, saj je njeno upravljanje v ve-
liki meri hromilo delo že tako malošte-
vilnega odbora društva, saj s tem ne bo
nihče prikrajšan, društvo pa se bo lahko
v večji meri posvetilo ostali dejavnosti.

Menim, da bomo dočakali pravi raz-
rast planinskega društva šele takrat, ko
bomo dejavnost decentralizirali in jo pre-
nesli na fakultete, saj vemo, da sta aktiv-
nost in zanimanje največja tam, kjer ob-
staja grupa zainteresiranih študentov, ki
skupaj živijo, delajo, (študirajo) in, se
tako najbolje poznajo. Zato morajo tudi

planinci pričeti misliti na ustanavljanje
skupin po fakultetah — za začetek naj
bodo to specializirane grupe v okviru
športnih društev, ker so ta organizacij-
sko najmočnejši tovrstni aktivi po fakul-
tetah. S tem bomo poleg porasta števila
članstva širili tudi materialno bazo, saj
bodo te skupine dotirane tudi s fakultet-
nih proračunov. Tem in še drugim pro-
blemom, ki so bili v poročilih sicer na-
kazani (kadri, propaganda), bi morala
razprava posvetiti največ pozornosti, ven-
dar sta žal razpravljala predstavnik pred-
sedstva UO ZŠJ in predsednik Planinske
zveze Slovenije.

Če naj bi bil občni zbor informiranje
delegatov o izvršenih akcijah in volitve
novega odbora, bi lahko rekel, da je
občni zbor uspel. Ker pa menhn, da mo-
ra le-ta biti pregled dela- v manjši meri
in delovni dogovor v večji meri, njegovo
bistvo mora biti razprava, ki naj skuša
najti rešitve najaktualnejših proble-
mov, moram reči, da ni dosegel svojega
namena. Utrujajoče branje cele vrste po-
ročil nas je sicer seznanilo z dokajšno
aktivnostjo tako od izletov in predavanj
preko odprav v tuja gorstva propagande
do dejavnosti gospodarskega odseka, ven-

dar menim, da bi odbor napravil veliko
uslugo samemu sebi, če bi ciklostirana
poročila prej razposlal delegatom, saj bi
s skoraj dveurnimi poročili ne omrtvil za
razpravo dokaj nezainteresiranih delega-
tov. Obenem pa bi ti imeli možnost, da
se na podlagi prebranega gradiva za raz-
pravo pripravijo, saj vemo, da je naša
stara slabost, da nepripravljeni neradi
razpravljamo. Ceprav je bila okvirna vse-
binska orientacija delno razvidna iz po-
ročil, menim, da bi moral odbor pred-
ložiti v razpravo tudi okvirni program
dela, ki bi moral biti, seveda če bi bil
sprejet, zadolžitev novo izvoljenemu od-
boru. Ceprav moramo idejo, da je bilo
poročilo alpinističnega odseka spremlja-
no z barvnimi diapozitivi, pohvaliti. Me-
nim pa, da so organizatorji že sami uvi-
deli napako, saj bi bilo mnogo primer-
nejše, da bi barvne diapozitive predvajali
po zaključku občnega zbora.

Upam, da društvo mojih nekoliko kri-
tičnih pripomb na račun predvsem orga-
nizacijskih stvari ne bo razumelo napač-
no, saj sa pisane predvsem z željo, da
tudi tej dejavnosti najdemo pravo mesto
v vsakdanjem izkoriščanju študentovega
prostega časa. Kljub vsem organizacij-
skim pomanjkljivostim, moramo namreč
poudariti, da je bilo delo društva dokaj
pestro in raznovrstno, napori za iskanje
navih oblik pritegnitve študentov so spod-
budni, vendar menim, da je društvo v
okviru univerze že doseglo svojo kulmi-
nacijo, zato je in mora biti naslednja
etapa — prenos dejavnosti na fakultete.

S. Rutar

Go-cart na poti
afirmacije

Go-cart ena najmlajših in najatraktiv-
nejših moto športnih panog je pri nas
dosegla veliko popularnost. Dirke, ki so
jih v preteklosti prirejala razna avto-mo-
to društva, je vedno spremljalo več tisoč
gledalcev.

Obiskali smo enega najmočnejših ju-
goslovanskih go-cart klubov, Moste. Klub
je vključen pri avto-moto društvu Moste.

»Kdaj je vaš klub pričel z aktivnim
udejstvovanjem,« smo vprašali predsedni-
ka kluba in aktivnega tekmovalca Jožeta
Vovko?

»Začetki go-carta segajb v leto 1961, ko
je član našega kluba Milan Muhič, napra-
vil strojček podoben go-cart voziloni. Ta
stroj je imel seveda številne pomanjklji-
vosti. Ena največjih je bila majhna ku-
batura, le 50 ccm. Prvikrat je Muhič na-
stopil s svojim vozilom aprila 1962 v od-
moru centno hitrostnih dirk. Nastopilo je
še 20 go-cart dirkačev iz vse Slovenije.
Naš član je na tem tekmovanju zmagal.
Isto leto smo kupili še dva 50 ccm stroja,
za katera smo dali 300.000 dinarjev. To
so začetki go-carta pri nas. S prvimi tek-
movanji doma smo pričeli v letu 1963, ko
smo priredili meddruštvene dirke, kasne-
je sta sledili še dve mednarodni dirki. Pr-
vega tekmovanja pa se gotovo spomi-
njate. Priredili smo ga v Tivoliju.«

»Na katerih strojih ste pričeli voziti,
oziroma vozite, in kateri so najbolj pri-
merni za dirke?«

»Prvi go-carti, ki so se pojavili na na-
ših dirkališčih, so bili 50 ccm. Izdelala pa
jih je tovarna Tomos iz Kopra. Vendar
so ti stroji neprikladni za dirke, zaradi
svoje počasnosti (okrog 30 km na uro) in
teže. Italijanska vozila 100 ccm so na pri-
mer še enkrat lažja ter precej hitrejša
od Tomosovih. V letu 1962 so si naši pred-
stavniki ogledali prve mednarodne dirke
v Kopru. Takrat smo šele videli prava dir-
kalna vozila. Spoznali smo, če hočemo
resneje pričeti z go-cart tekmovanji, mo-
ramo najprej nabaviti kvalitetne stroje.

Najboljši go-cart so izdelale italijanske
tovarne. Tovarne so veeinoma koncentri-
rane v Milanu, kot Comet Italiana (izde-
Iuje stroje Comet), Tehnokart (Parilla).
Fimas (Saetsa) Rumi in tako dalje. Da so
italijanski stroji res kvalitetni, kaže dej-
stvo, da je svetovni prvak v go-cartu
Amerikanec AHen Scott vozil s cometom
in z njim osvojil naslov svetovnega pr-
vaka. Tudi mi vozimo večinoma na teh

strojih, kajti leta 1963 smo v Italiji ku-
pili dva cometa, saetto in dve parilli.

»Zanima nas, kako popravljate go-car
te in ali imate na razpolago dovolj rezerv-
nih delov?«

»Vprašanje je povsem na mestu. Zna-
no je, da ima večina dirkačev tako cest-
nih kot speedway itd. velike težave z re-
zervnimi deli. Pri nas je nemogoče dobiti
kakršnekoli rezervne dele. Nam na pri-
mer zelo primanjkujejo specialne svečke,
ki se celo v Italiji težko dobe. Prav tako
ne moremo dobiti rezervnih glavnih leža-
jev. Poskusili smo že z ležaji Metalke,
vendar so se izkazali kot neuporabni. Te
dele dobimo le, če turiste, ki gredo v Ita-
lijo, naprosimo, da nam jih prineso. Na
ta način pa seveda ni uspeha. Velike te-
žave imamo tudi zaradi pomanjkanja de-
narja. Tako so stroji, na katerih dirkamo
pravzaprav privatna lastnina posamezne-
ga dirkača in imamo toliko dirkačev, ko-
likor je strojev.«

»Kljub težavam, ki vas tarejo, ste do-
segli lepe uspehe tako v tujini kakor
doma.«

»Ti uspehi so pravzaprav relativni, ker
je zelo malo uradnih tekmovanj, na ka-
terih sodelujemo. Z najboljšimi na svetu
se namreč sploh še nismo srečali (Ame-
rikanci, Francozi itd). Sodelovali smo le
na nekaterih dirkah pri nas doma, kjer
smo tekmovaii z Italijani in Avstrijci.
Italijani so sicer med najboljšimi na
svetu, saj je njihov predstavnik na sve-
tovnem prvenstvu dosegel drugo mesto.
Tega dirkača pri nas seveda nismo vi-
deli. Naši uspehi so kljub temu zelo po-
membni. V Grazu sem bil leta 1962 v
mednarodni konkurenci prvi v kategoriji
100 ccm. Zelo dobro uvrstitev smo doseg-
li tudi na mednarodnih dirkah v Mostah,
Zagrebu, Villachu in Celju. Naši najbolj-
ši so bili: Živec, Smerdel, Jelenko itd.«

»Na katerih dirkah boste letos sode-
Iovali?«

»Sodelovali bomo na vseh tekmova-
njih v Sloveniji ter v Zagrebu. Na ostala
tekmovanja ne vem, če bomo lahko šli
zaradi finančnih težav, tako -npr. ne ve-
mo, če bomo lahko startali na prvem dr-
žavnem prvenstvu, ki bo letos v Beogra-
du. Sodelovali pa bomo na mednarodnih
dirkah v Milanu, kjer se bomo srečali z
eluto italijanskih dirkačev.

Omenili ste, da je želja vaših dirkačev,
da bi katerakoli tovarna prevzela pokrovi-
teljstvo ter vam vsaj delno finančno po-
magala?«

To si vsekakor vsi želimo, vendar vpra-
šanje je, kdo bi hotel prevzeti pokrovitelj-
stvo nad nami. Tovarna Comet Italiana iz
Milana se je zelo živahno zanimala za nas
po uspehih na mednarodnih tckmovanjih.
Upamo, da nam bo uspelo navezati te-
snejše stike z njo.

S. Zatler

Zakaj tako?
Od 5. do 7. marca bi moralo biti na

Zelenici nad Tržičem državno prvenstvo
v alpskih disciplinah za leto 1965. Prven-
stvo so zaradi obilnih snežnih padavin,
vetra in megle, preložili na kasnejši ter-
min. To je bil sklep organizatorjev in
predstavnikov Smučarske zveze Jugosla-
vije, ki so prisostvovali prvenstvu.
V konferenci za tisk so posebej poudarili,
da je bila organizacija oziroma predpri-
prava na tekmovanje vzorna. Predstavnik
SZ JVladimir Kolar je obljubil prizadev-
nim organizatorjem, da bodo lahko po-
novno organizirali prvenstvo. Nov termin
je bil od 27. do 29. marva. V ponedeljek,
8. marca, pa smo v našem eminentnem
športnem časopisu prebrali vest, ki je vse
ljubitelje smučanja, še bolj pa organiza-
torje šz Tržiča, zelo presenetila. Prven-
stva na Zelenici letos ne bo. Organiza-
cijo bodo baje ponudili .makedonski zve-
zi, ki bi organizirala prvenstvo na Popovi
Šapki na šar planini v času od 10. do
11. aprila. V tem času je na Popovi kapki
običajno tekmovanje »šarplaninski kup«.
Letos bi to tekmovanje nekoliko spreme-
nili, spremenil bi se naziv: XX. jubilej-
no prvenstvo Jugoslavije v alpskih disci-
plinah. Ne vemo sicer, kaj je napotilo
predstavnike smučarske zveze Jugoslavi-
je, da spremene svojo prejšnjo odločitev,
da organiziranje prvenstva ponovno ponu-
dijo SK Partizan Tržiču, toda to je kljub
vsem vzrokom nekorektna odločitev.
S tem seveda ne mislimo reči, da Make-
donci niso sposobni organizirati prven-
stva. Nikakor ne. Toda ponovna organiza-
cija je bila obljubljena Tržiču in to iz ust
predstavnika našega najvišjega smučar-
skega foruma.

Poleg tega organizacija, ki bi jo pove-
rili drugim, meče slabo luč na Tržičane,
za katere kljub pohvali, kot kaže, niso
bili sposobni organizirati prvenstva. Tako
misli večina Ijudi, ki je brala obe odlo-
čitvi SSJ. Sicer pa pri nas to ni nič no-
vega. Prvo obljubiti enemu, nato spreme-
niti odločitev, pa poveriti organizacijo dru-
gemu, je pri nas že ustaljena praksa. Prav
te dni smo prebrali v vsem športnem ča-
sopisju, da so se na Finskem pojavili re-
klamni lepaki, po katerih je organizator
svetovnega hokejskega prvenstva leta 1966
mesto Zagreb. Ne vemo sicer, kdo si je
privoščil to neslano šalo, ko vsi vedo, da
je organizacija poverjena hašemu mestu,
toda to je zopet eden mnogih primerov
nekorektnih odnosov.

Skrajni čas je, da prenehamo s tako
prakso, kajti s tem zapravljamo svoj in
tuj ugled.

S. Z.

Slaba udeležba
Pred dnevi je prirediio študentsko

športno društvo na medicinski fakulteti
svoje interno smučarsko prtfenstvo v
Kranjski gori. Prvotno je bilo tekmovanje
sicer napovedano na španovem vrhu nad
Jesenicami, vendar so se organizatorji v
zadnjem trenutku odločili za Kranjsko go-
ro, ker je bil dostop na španov vrh za-
radi vremenskih neprilik otežkočen. Spre-
memba v zadnjem trenutku pa je bila vzrok
za vrsto težav, na katere je naletel organi-
zator. Naj omenimo, da je progo pripravil
Borut Zajec šele nato, ko so steptali 75 cm
novo zapadlega snega.

Ker je športna aktivnost na medicini
dokaj razvita in ker je posebno za smuča-
veliko zanimahje, pomeni udeležba 15 tek-
movalcev in 3 tekmovalk majhno razočara-
nje, vendar je treba omeniti, da je zjutraj
ob odfaodu v Ljubljani deževalo in si je tako
marsikdo v zadnjem trenutku premislil,
saj je bilo prijav precej več. Tekmovali
so v slalomu na progi, ki je imela 32 vratic
in sicer dvakrat. Po pričakovanju med mo-
škimi Boštjan Bebler (3. letnik) ni imel
prave konkurence in je zmagal z rezulta-
tom 60,2 pred Štefanom Kopačem (3. let-
nik) 62,9 in Deleo (2. Ietnik) 64,9. V tek-
movanju moških sta nastopila tudi dva
zdravnika asistenta, ostali prijavljeni fa-
kultetni učitelji pa se verjetno zaradi slabe-
ga vremena niso pojavili na startu. V tek-
movanju žensk je bilo ob odsotnosti Maj-
de Marinko pričakovati zanesljivo zmago
ambiciozne Lenke iedinekove, ki pa je v
želji čim učinkoviteje zaključiti svojo vož-
rrjo in doseči toliko let pričakovano zma-
go pretiravala, padla, pozneje izpustila še
vratca in bila seveda diskvalificirana. Zma-
gala je Konc Marinka 96,4, za njo pa se je
uvrstila Milavec.

Ob zaključku naj omenimo, da je bila
organizacija z ozirom na težke pogoje si-
cer zadovoljiva, vendar se nikomur ni
zdelo vredno izračunati niti časov, čeprav
je bilo vsega skupaj 18 tekmovalcev, ta-
ko da bodo tekmovalci svoj plasma izve-
deli šele iz Tribune, potem ko je pisec
po naključju »dešifriral« znake iz papirja,
ki bi sodil vse drugam kakor v arhiv šort-
nega društva.

S. R.

Izvršni odbor Počitniške zveze uni-
verze prireja v četrtek, 25. marca, na eko-
nomski fakulteti predavanje »S kolesi po
Hrvatski in Sloveniji«. Predavanje bodo
spremljali z več sto barvnimi diapozi-
tivi. Predaval bo prof. Ciril Hubad, ki s
svojimi zbirkami diapozitivov in original-
nim podajanjem navdušuje vso Slovenijo.

Spremembe v
delu ZŠOTK

Zveza študentskih športnih organizacij
za telesno kulturo je po daljšem počitku
(več kot mesec dnij pred dnevi zepet pri-
čela z aktivnostjo. Poleg mednarodnega
smučarskega prvenstva univerze so že
pričeli s preostalimi koli liga tekmovanj
v odbojki in košarki.

Ker so sekretariat ZŠOTK deloma
pa tudi neupravičeno, kritizirali zaradi
popolnega mrtvila v času počitnic, je bil
pred dnevi sestanek upravnega odbora
ZŠOTK, katerega namen je bil, najti pot
iz krize, v katero so zašli. Izkazalo se je,
da je bil sekretar, ki je sicer gonilna sila
Zveze v počitnicah, kot študent VŠTK
na svoji obvezni praksi na smučanju,
ostali pa so navajeni njegove iniciative
počivali. Na zahtevo predsedstva UO, ki
ga je začelo športno mrtvilo vznemirjati,
so napravill kadrovske spremembe. Dose-
danji predsednik Peter Ogorelec, sicer ze-
lo prizadeven aktivist, je zaradi preobre-
menjenosti prevzel mesto podpredsed-
nika, na njegovo mesto pa so izvolili
Francija Koglota, študenta medicine, sa%
menijo, da bodo tako njegovo ambicioz-
nost in prizadevnost bolje izkoristili.

Ker so bile nekatere fakultete kljub
opozorilom pri upoštevanju razporedov
liga tekmovanj še vedno neresne, so spre-
jeli nov pravilnik za tekmovanja ZŠOTK.
Vsaka ekipa mora ob prijavi za tekmo-
vanje položiti kavcijo din 5000 za vsako
tekmovanje, v primeru, da se ekipa v
določenem času ne javi na igrišču, se ji
odvzame določen del kavcije, iz katere
se krijejo stroški organizacije, obenem pa
izgubi srečanje brez borbe. V primeru,
da se izostanek trikrat ponovi, je ekipa
izključena iz tekmovanja. Vsa moštva mo-
rajo nastopati v enotnih dresih in prine-
sti na tekmovanje svojo žogo.

Naj omenimo, da imamo vtiš, da se je
pričela ZŠOTK odgovorneje lotevati svo-
jih nalog, čeprav ne moremo mimo dej'
stva, da sta njeno delo v veliki meri otež-
kočali tudi neresnost in neodgovornost
športnih aktivov po fakultetah.

S. R.



rPREPOVEDANA PISMA
Dragi oče Satir!

Jebenti boga krucifiks nahamol mar-
jat... oprosti, moja dobra volja je pre-
kipela do viška in moram jo na nek na-
čin izraziti. Vem, da je preklinjanje ne-
spodobno, zlasti še, če ga omenjam na
takem mestu, a naj ti povem, da sem
skozi okno neke podeželske šole pred
dnevi slišal prav te besede in da so nato
otroci križem kražem leteli domov in jih
navdušeno ponavljali. Nato se je za njimi
priklatil pijani tovariš vzgojitelj, me ozna-
čil za bedasto kravo in jo mahnil proti
gostilni. Utegnil sem še videti, kako je
neki Janezek neko Micko za kite vlekel
v grmovje in kako se ni čisto nič upirala
in kako sta oba žarečih obrazov čez do-
ločen čas spet prilezla na cesto in šla na-
prej, noge pa so se jima omotično zaple-
tale. S tem hočem reči, da sem bil ves
omotičen tudi jaz in sem po kratkem
razmišljanju ugotovil, kako je postala šol-
ska vzgoja blazno funkcionalna in bi
prosvetnim delavcem resnično morali po-
višati osebne prejemke, kajti imajo vso
pravico, da se borijo zanje. Vsakomur po
njegovem delu.

V tem veličastnem razpološenju sem
nekega dne srečal moža, ki mi jc pri naj-
večji ireznosti pripovedoval pretresljivo
zgodbo o nekem standardu. Ker te bo
gotovo zanimala, ti jo bom ponovil. Bila
je neka dežela, v njej so živeli Ijudje in
imeli so svojega boga, ki se je imenoval
standard. Zgodovinarji še niso natanko
raziskali, zakaj se je ta standard nekega
dne uprl malikovanju in pobegnil v tu-
jino. Njegovi najzvestejši oboževalci so
vandrali za njim in ga iskali in so ga,
lahko rečem, tudi našli. Vrnili so se v
opel rekordih z mehkimi polcilindri in
znancem ter prijateljem so prinesli kra-
Ijevska darila. Obenem so se milostno
podelali na svoje poreklo in povedali, da
vsak pes gre k tisti mizi, s katere me-
čejo večje kosti. Tako je začel narod ro-
mati. Doma so ostali samn tisti, ki jim

ni bilo treba romati. Ti so bili zelo za-
grizeni domoljubi. In ki zaradi tega niso
dobili dovoljenja, da bi romc'i. Druga za-
nimiva okoliščina v zgodovini tega na-
roda je bila ta: kdorkoli je prišel v tu-
jino, so mu tam ponujaU odlične čevlje
znamke »Borovo« in odlično govedino z
oznako »Zajamčena kvaliteta — uvoz iz
Jugoslavije«. Tako se je narod tudi nava-
dil, da je hodil v tujino kupovat izdelke
domače proizvodnje. Doma namreč ni bi-
lo mogoče dobiti ničesar, vse je šlo čez
mejo. To, kar je ostalo, je bilo prvoraz-
redno po ceni in tretjerazredno po kva-
liteti. In vidiš, mož, ki mi je pripovedo-
val to zgodbo, je skušal najti rešitev tega
groznega problema, ki je tlačil njegov
narod. Bil je silno bled in razburjen od
strašnega razmišljanja. Pred nekaj trenut-
ki sem izvedel, da so ga v zadnjem hipu
prepeljali v norišnico. Hotel se je obesiti
na kandelaber v Titovi ulici.

Tako vidiš, sem zdajle ves žalosten,
ampak, prekleto, ne bom se še jaz ukvar-
jal s tem vprašanjem, to bi me prehitro
stalo življenje. Sicer vem, da mi bodo
lepega dne dali možnost, da napravim sa-
momor, a želim si bolj častno smrt, kot
pa da bi me ugonobilo vprašanje standar-
da. To ti še moram povedati, da sem evi-
dentiran za kandidata v republiško orga-
nizacijsko politični zbor. Zdajle bodo vo-
litve in brez dvoma bodo vsi glasovali
zame. če ti bom prenehal pisati, potem
vedi, da sem izvoljen. Kot politik si ne
bom smel mazati rok s tem, da bi pisal,
pomisli, tebi. Pisal bom tehtne razprave
v tri velike teoretične liste: Teorijo in
prakso, Zapiske in Zasnove. Zasr^ove sicer
še niso revija, vendar to kanijo kmalu po-
stati. Takrat bom sicer nujno moral spre-
meniti stil pisanja, a verjemi, da bom
tudi kot socialistični teoretik ogromno
prispeval k poti v socializem. (Kajti ni
važno, kaj in kako pišeš, važno je, kdo
ti podarja peresa.) Volilne pozdrdve ti po-
šilja tvoj evidentirani sin

Satir

PRVIČ NA VOLITVAH

— V katero luknjo pa je treba vtakniti?

PREDVOLILNA AKTIVNOST

— Predlagam Janeza — zaradi njegove delavnosti (in zato, ker mi bo po volitvah
plačal golaž.)

Zgodba, o psu ki sem mu stopil na rep
Imeli smo nekoč doma velikega, lepe-

ga psa. Bil je samozadovoljen pes, ni-
koli se ni razburjal. Vse njegovo delo je
bilo v tem, da je ležal na tleh in molel
vse štiri od sebe. Od njega ni bilo glasu,
še cviliti ni znal. Mirno je ležal za svo-
jo skledo in užival življenje.

^ Sam ne vem, kako se je potem vse
tako hitro zgodilo. Nekega dne sem mu
stopil na rep, kajti naše stanovanje je ze-
lo majhno, in — pes je zacvilil! To je bila
za nas vse senzacija. Do sedaj spokojni
in mirni pes je začel cviliti. Doma je na-
stalo strašno razburjenje. Kaj mu je? To-
da sam se zaradi tega nisem preveč raz-
burjal. Enkrat ni nobenkrat, sem si mi-
slil.

Toda stvar se je začela ponavljati. 2e
naslednji dan je spet zacvilil, to pot moč-
neje kot prvič. Nekdo mu je stopil na
r^p. In nato se je nadaljevalo. Cviljenje
od jutra do večera. Teden, dva, mesec,
dva. Tedaj sem sprevidel, da bo treba
začeti z zdravljenjem.

Prvo, kar sem storil, da bi ga odva-
dil cviljenja, je bilo, da sem mu izbolj-
šal hrano. Dobil je dvakrat več mesa. Res
je začel nekoliko manj cviliti, toda če bi
še nadaljeval s to vrsto zdravljenja, bi
kmalu obubožal. Začel sem z drugo tera-
pijo. Sedel sem na stol, poleg mene je na
tleh sedel pes, jaz pa sem mu bral iz knji-
ge pravljice. Same lepe, presunljive prav-
ljice. Sedel je mimo na tleh, toda v očeh
sem mu bral porog. Takoj ko sem kon-
čal, je začel spet cviliti, toda s tonom,
kot da se krohoče. Tedaj sem se razjezil,
vzel palico in ga pretepel do krvi. Res je
potem ves ponižen ležal na tleh in si ob-
lizoval rane, toda cvilil je še vedno.

Končno me je razsvetlila odrešilna ide-
ja. Vzel sem kos vrvi in mu, oprostite, za-
vezal gobec. Zdaj bo pa mir, sem si mi-
slil. Toda kdo bi si mislil! Psi cvilijo tudi
z zaprtim gobcem.

Nimam več idej, kako bi ga ozdravil.
Mislite, da bi kaj pomagalo, če mu ne
bi več stopali na rep?!

—Pepi

Indijanci, gusarji in volivci
Naši starši — udarniki, so kopali nov

vodovod, otroci pa smo se igrali Indijan-
ce, gusarje in v duhu časa volivce, članice
AF2 in člane OP. Ko smo se naveličali
prepevati »mi gradimo ceste, pruge ...«,
se je travnik ob železnici spremenil v
volišče.

Glavno besedo je irael nekdanji indi-
janski poglavar in nekdanji gusarski ka-
pitan, ki je bil star dvanajst let. Ostali
smo bili jugoslovanski državljani, sta-
ri pet, šest ali največ sedem let.
Ivan je moral od doma prinesti hranilnik.
To je bila volilna skrinjica. Jože, naš
poglavar, nam je razložil, kaj so volitve.
Anica, njegova tajnica (kadar sta šla po
ulici, so mulci kričali, da sta ljubček in
ljubica) je iz računskc zvezka iztrgala
nekaj listov in jih razrezala. Nato nas
je Jože poklical k sebi in dejal, da bomo
izvolili kandidate. »To bomo jaz, Anica
in Peter,« je rekel. Peter je bil njegov
brat. Jože je nadaljeval: »Ko bom rekel:
»Tovariši, katere kandidate predlagate?«,
boste morali vi imenovati nas tri«. Nato
smo sedli v polkrog in Jože nas je vpra-
šal, koga predlagamo. Vsi smo imenovali
prav kandidate, le Božo je še predlagal
Marjetko. Jože, je rekel, da Božo ne ve, kaj
so volitve. Zato ga je udaril in izjavil, da

ne bo več mdijanski dojevnik. Božo je v
joku zatrjeval, da bo njsgov oče premla-
til Jožeta in Jožetovega očeta, nato pa je
tekel domov, da bi povedal mami, kako
ravnajo z njim. Jože je nadaljeval: »Vsi
trije kandidati ne moremo biti izvoljeni,
izvoliti morate samo mene.« Anica nam je
razdelila volilne listke, Jože pa je dejal,
da moramo podčrtati njegovo ime, nato
pa listke zložiti in jih vreči v hranilnik,
da kdo ne bi videl, koga smo volili.

Po končanih volitvah sta Jože in Anica
odprla hranilnik in ugotovila da je Jo-
žetovo ime podčrtano samo na štirih li-
stkih. Samo štirje smo namreč hodili v
šolo; ostali niso znali brati. Jože je izja-
vil, da so volitve neveljavne in da bomo
zato še enkrat volili. Tokrat bo samo on.
kandidiral. Anica je napisala nove list-
ke. Jožt je rekel, da bo vsem, ki še ne
hodijo v šolo, pomagal vleči črto pod
svojim imenom. Listke pa so morali
tudi predšolski otroci sami zložiti in jih
vreči v hranilnik.

Potem sta Jože in Anica preštela listke
in ugotovila, da je bil Jože soglasno iz-
voljen.

Kasneje sem se pri psihologiji učil, da
je otroška igra odsev sveta odraslih.

Peter Ba "i

VOLILNE
PAROLE

Vsi na volitve. Imate pravico do
dolžnosti priti na volitve.

Občani. Pridite na volitve. PO
VOLITVAH ZABAVA S PLESOM.

Mamka, če ne p-idete volit, vam
bodo davke zvišali, hišo podržavili
in za mačke boste morali plače-
vati takso. Zato storite svojo dolž-
nost.

Ježesna, tistega Hrbteničnika so
izvolili, kdo bi si mislil, da ima
takšne prijatelje na občini!

?ardon. t\\i ste evidentirani za
kandidata? A niste? A, v komisiji
imate soseda, ki ste mu zaprli pot
čez svojo njivo? . . . H—

Neprizadeto izmislil:
dr. Božidar Krueifiks,

Itandidat za kandidirr"fe

Poučne zgodbe iz živalskega
in rastlinskega sveta

V zadružnem sadovnjaku so se neke zime spommli, da bi bilo dobro, če bi evidenti-
rali kandidate za različne sorte sadja. Pri tem pa so naleteli na težave. Nihče se ni namreč
potegoval, da bi rodil težke hruške, vsi so želeli, da bi njihove veje nosile češnje. Volilno
vzdušje je bilo vedno bolj napeto in vse je že kazalo, da bo izbruhnila repolucija. Končno
so našli rešitev, sklenili so, da bodo češnje prisodili tistemu, ki ima večjo družbeno poiitično
vlogo. Tako poznamo danes kot češnje iista drevesa, kl so zelo napredna (saj ucvetejo prva)
in ki imajo veliko odgovornost (po njihovem cvetenju natnreč ugotavljajo, če se je odjuga
začela hitro ali poznoj.

V zboru zračnih živali so morali izbrati svoje zastopnike za tekmovanje v estetski
lepoti. Dolgo časa so tuhtali, koga bi kazalo izbrati, ko se je oglasil vrabec, ki je slišal
že mnogo človeških modrosti: »Mislim, da je najbolje, če storimo, kot je v navadi pri
Ijudeh. Tam v veliki meri odločajo zasluge staršev.« Ko so slišali ta modri svet, odločitev
ni bila težka. Izbrali so gosenico. Znano je namreč, da so njihovi očetje metulji zelo lepi.

Neka čebela, ki je vedno nabirala strd v zadružnih sadovnjakih, se je odločila, da bo
v svoj čebelnjak uvedla samoupravljanje čebel. Drugih čebel ni bilo težko navdušiti, toliko
tešje je bilo s troti in matico, ki se ni nikakor niso hoteli ogreti za novo misel. Na koncu
pa so napravili kompromis: matico so izvolili za generalnega direktorja čebelnjaka, trote
pa za direktorje posameznih panjev.

ZAPOZNELO
0 ŽENSKAH

Zenske so kot pelin, ki je včasih
tudi sladek, največkrat pa ima
svoj o"--^vni okus.

Zenske so kot termoforji, greje-
jo tako dolgo, dokler jiT polniš
s toplo vodo.

Klanfa

KULTURA
Dramo restavrlrajo zato, da bodo

naredili restavracijo.
Klanfa

Veselje do kulture je kot prtiček,
ki ga nataknemo pri jedi, da ohra-
nimo čisto srajco.

Valdek



PLENIM INiVERZITETNEGA ODBORA
Univerzitetni odbor po svoji funkciji združuje vsa sredstva, ki so namenjena delu

univerzitctnega odbora saraega, njegovih komisij in speeializiranih organizacij. Sredstva,
ld so namenjena za delo študentske organizacije v letošnjem lctn, so za 18 odstotkov višja
od lanskih, vfendar odstotek povečanja proračuna ne gre preko obsega lanskoletnih po-
dražitev. Sredstva, s katerimi bo letos razpolagal univerzitetni odbor, se bodo formirala
iz dveli virov: iz repubJiškega proračuna v višini 15,100.000 din in iz rektorata univcrzc
15,000.0000 din. Univerza bo preko univerzitetnega odbora dotirala izključno spcciafizirane
organizacije, ki jih združuje Zveza študentov, iz republiškcga proračuna pa se bodo finan-
cirali stroški univerzitetnega odbora, njegovih komisij in dotacije posameznim visoko-
šolskim zavodom.

Za tako delitev sredstiev se je plenum odločil zato, da bi sredstva, ki pridejo iz repu-
bliškega proračuna, bila namenjena organizaciji Zveze študentov v ožjcm smislu, ker )?
Zš organizacija republiškega pomena.

Torišče clela poameznih specializiranih organizacij pa ,je skoraj izključno univerza.
Zato je najbolj smotrno, da jih univerza tudi finaneira, za posamezne večje akcije naj.
se pogodbeno vežejo na visokošolske zavorte, za akcije večjega pomena pa na matiene
organizacije.

Da bi se sredstva eim bolj razdelila po tielu, je uiiiverzitetni odbor zahteval od posa-
meznih fakultet, kakor tudi specializiranili organizacij programe dela. žal so biii
proračuni, ki so jih poslale posamezne fakultete, premalo obrazloženi! poleg tcga pa so
jih poslali še prepozno.

Način delitve sredstev med univerzitctnim odborom je povsem nov, je pa pogojen
s karakterjem dela ter ga je plenum pozdravil kot pomembno novost. Druga novost, ki
jo lctos na ljubljanski univera prvič uvajamo, je pogodbeno financiranje specializiranih
organizacij. Tako se bo dalo primerno stimulirati liste specializirane organizacije, ki so
bolj dclavne. V bodoče se bo s pogodbo natančno določilo, katere akcije se bodo doti-
rale. To pa po dnigi strani zahtcva od specializianih organizacij, da si že vnap?»>j dolo-
čijo program dela in bo na ta način gotovo manj programsMh improvizacij.

Z namenom, da bi se tak način financiranja dejansko lahko uresničil, se bo pri
univerzitetnem odboru formirala posebna komisija, ki bo sprofci spremljala poteR akcij
in bo potetn predsedstvo odločalo o financiranju.

Tudi letos bodo premajhna sredstva, ki jih bo univerzitetni odbor lahko dal na raz-
polago fakultetmm odborom, čeprav bodo z ozirom na lansko leto znatno višja in bodo
znašala 2,5 milijna din. Napačno je namreč mišljenje, da mora UO iz svojih sredstev
zagotoviti možnost poslovanja fakultetnih odborov. Ti se bodo počasi morali vedno bolj
naslanjati na fakultete same, ki so dolžne, da pol£g tega, ko vzgajajo strokovnjake, mo-
rajo vzgajati tuda široko razgledane družbene delavce. Pri teb prizadevanjih, da bi sc
sredstva dobila direktno iz proračunov fakultet, je obljubila široko pomoč tudi univerza.

I. Marenk

Ktl II K\l TEDEN
Kulturna komisija pri UO ZŠJ si je

za praznovanje dvajsetletnice osvoboditve
pripravila obsežen delovni program raz-
ličnih kulturnih prireditev, ki jih je
združila pod skupnim naslovom »Kultur-
ni teden«, ki bo od 4. do 8. maja.

Da bi pri sestavi in izvedbi programa
sodelovalo čimvečje število študentov, je
kulturna komisija sklicala v ta namen se-
stanek vseh kultumih referentov na viso-
košolskih zavodih in se z njimi pogovori-
la o konkretnih pripravah.

Okvirni program, ki ga je že prej se-
stavila sama komisija (skupjaj s predstav-
niki Akademika), obsega naslednje prire-
ditve:

27. aprila bo slavnostni plenum UO
ZŠJ.

Od 4. do 8. maja bodo slušatelji ALV
prirediii v avlah ŠN in FF dve razstavi.
V ŠN bodo razstavljena olja, tempera in
skulpture, na FF pa grafika in karika-
tura. Ob otvoritvah obeh razstav bodo
slušatelji ALU pripravili kar med razstav-
Ijenimi deli improvizirane razgovore o mo-
derni umetnosti, njenem razvoju in per-
spektivah, s posebnim poudarkom na raz-
stavljenih delih, ki bodo v marsikaterem
pogledu služila za primerjavo.

5. maja bo literarna sekcija kluba 63
pripravila za »Kulturno tribuno« preda-
vanje o nastanku in razvoju medvojne
književnosti v Sloveniji. V ta namen se

, bodo povezali s predstavniki DSK.
6. maja bo v Križankah večer najmlaj-

ših slovenskih literarnih ustvarjalcev,
združen s sodelovanjem predstavnikov
Glasbene mladine Slovenije, srednje ba-
letne šole in Mladih potov. Celoten večer
(tesktovha predloga, scena, režija) bodo
pripravili slušatelji AGRTF.

7. maja popoldan bo na dvorišču Uni-
verze ali (v primeru slabega vremena) v
zbornični dvorani komemorativna sveča-
nost, na kateri bodo sodelovali zriani
družbeno — politični delavci in kulturne
skupine ŠKUD Akademik. Isti dan zvečer
pa bo v ŠN prosta zabava s kulturnim
programom (sodelujeta zabavni orkester
in plesna skupina Akademika) za študen-
te. Poseben kulturni večer (tudi vključen
v kulturni teden) bodo pripravili še štu-
dentje iz tujih držav (člani mednarodne-
ga študentskega kluba v Ljubljani), ki
bodo v programu prikazali zanimivosti
in posebnosti kulture v svojih deželah.

Ta program je reprezentativni prispe-
vek kulturne komisije pri UO Zšj k osta-
lim proslavam v počastitev dvajsetletnice
osvoboditve. Vsi visokošolski zavodi pa
naj pripravijo še svoje interene proslave,
kjer naj bi kot izvajalci sodelovali fseveda
le na tistih šolah% kjer nimajo svojih izva-
jalcev) slušatelji ' AG, AGRTF in skupine
Akademika.

Kulturna komisija bo 30. t. m. skli-
cala prvič širši kolegij (najširši forum
kulturne komisije), Icjer naj bi se raz-
pravljalo o specifičnih smereh delovanja
kulturne komisije.

Novost, katero bodo začeli kmalu iz-
vajati pod okriljem Akademika, je Aka-
demikov prireditveni biro, katerega nalo-
ga bo, da bo organiziral vse kulturne

prireditve za študente, ter bo pri svojern
delu v stalnem stiku z vsemi kultur-
nimi institucijami v Ljubljani in drugod.
S tem hočemo, da bi se končno rešili
konfuznega dela, ki je do sedaj bilo pri
organizaciji takih in podobnih prireditev.

Kolegij pa bo obdelal še naslednje
točke dnevnega reda: klubi, študentski
kulturni forum, družabne prireditve in
materialna sredstva. (Proračun kulturne
komisije za letošnje leto predvideva, da
bo za njeno delo — seveda v ozkih okvi-
rih — potrebnih 4,590.000 din. V ta zne-
sek pa niso vračunana sredstva za opre-
mo klubskih prostorov, kar pa snese na-
daljnjih 4,066.000 din!)

Z Akademikovimi kulturnimi skupina-
mi pa bo UO ZŠJ sodeloval na 19. Maj-
skem festivalu, ki bo od 5 do 11. maja
v Zagrebu, in kateremu so letos posvetili
mnogo pozornosti. Kriterij za sodelovanje
so uspešni rezultati dela vsakega štndent-
skega ansarnbla. Sam Jestival pa bo »od-
skočna« deska za sodelovanje na 5. inter-
nacionalnem festivaln šttidentskih gleda-
lišč in za sodelovanje kulturno — umet-
niških ansamblov, ki nas bodo predstav-
Ijali v tujini.

Tone Vrabl

ŠOLT l \ l \ ŠE ENO
DELAVNICO

V petek, 5. marca, je rektor Univerze
prof. ing. Albert Struna svečano otvoril
finomehanično delavnico, ki šo jo izde-
lali člani Zveze ŠOLT. Pred dvema leto-
ma je na isti način izdelan in oprem-
Ijen foto laboratorij, ki je bistveno pri-
speval h kvalitetnemu dvigu in vzgoji štu-
dentov, ki se ukvarjajo z umetniško fo-
tografijo.

Pričakujemo, da bo ta delavnica prav
tako veliko prispevala h kvaliteti in mož-
nosti tehnične vzgoje študentov naše uni-
verze. Največ so jo pogrešali člani ra-
ketnega kluba, ki so prispevali največ pro-

PRED- IN POKONGRfeSNA

stovoljnih ur prt gradnji deiavnice. Delav
nica bo na razpolago Jtudi avto moto dru-
štvu, ki bo kmalu imelo garaže s servi-
sno delavnico. Na ta način bodo štu-
dentje sami' .delali vsa popravila na av-
tomobilih, katerim je trenutno namenjen
veliki del sredstev avto moto društva za
izvrševanje drobnih in večjih popravil na
avtomobilih. Končno je delavnica name-
njena še drugim študentom, ki se zani-
majo za vzgojo te vrste. Na podlagi in-
teresa pa bomo izdelali najbolj primeren
postopek vzgoje v finomehaftični delav-
nici.

še nekaj besed o opremi delavnice;
v njej se nahajata dve stružnici, od ka-
katerih so eno izdelali študentje, drugo
pa so nabavili pri Metalki. To je struž-
nica »Maksimat«, na kateri se lahko iz-
vede več operacijskih postopkov. Poleg
teh sta v delavnici še vrtalni in brusilni
stroj. Razpored orodja in strojev odgo-
varja funkcionalnemu namenu. Zaradi
pomanjkanja finančnih sredstev, de!av-
nica še ni dokončno opremljena z vsem
potrebnim orodjem. Sredstva za to so
predvidena v letošnjem proračunu ŠOLT.
V delavnici so predvideni tudi var-
nostni ukrepi, še vedno pa bi lahko dali
pripombo za nezadostno zaščitenost elek-
tričnih napeljav in uporabljanja brusilne-
ga stroja brez zaščitnih elementov. Pred
začetkom splošne uporabe je potrebno
izdelati pravilnik, ki bi zajel tudi vse
predpise o higiensko-tehnični zaščiti.

Delavnica je v VII. bloku, vodja vseh
del pri izdelavi načrtov in gradnje delav-
nice je bil Stanko Botica, študent elektro-
tehnike.

Na koncu naj omenim še besede, ki
nam jih je dejal rektor prof. ing. Albert
Struna:

»Čeprav po velikosti skromna, ima de-
lavnica velik pomen pri vzgoji študentov
kot važno dopolnilo programa, ki ga v šoJ-
skem programu ni mogoeče zajeti. še
vnaprej naj bi vztrajali pri gradnji ta-
kih delavnic, vse sprejete sklepe pa do-
sledno izvajali v prid čim bolj uspešne
vzgoje študentov.«

Milan Mladjtenovič

Rektor otvarja novo delavnico (Foto Šolt)

ZA VEČJO DRUŽBENO
DEJAVNOST TUJIH

ŠTUOENTOV
Predsedstvo univerzitetnsga odbora je

pretekli teden razpravljalo o problema-
tiki družbenega dela s študenti tujfega
državljanstva. Precej obširna razprava se
je odvijala predvsem na podlagi sklepov
seje Zveznega izvršnega sveta, ki je med
drugim priporočil, da CK ZMJ prouči
vpr2šanje vključevanja tujih študentov
v ZŠJ in druge družbeno-politične orga-
nizacije, da mora biti družbena angažira-
nost teh študentov skrb naših družbenih
organizacij, da imajo v osnovi tudi ti štu-
denti enake študijske obveznosti in naj
zato študirajo tudi družbene vede, da naj
njihovo aktivnost financirajo predvsem
štipenditorji. Da bi bilo počutje tujih štu-
dentov pri nas čim boljše, je ZIS pripo-
ročil predavanja in razgovore o našem gi-
stemu, politiki in na splošno o naši de-
želi, da se jim pomaga pri organizaciji
nacionalnih večerov in da se njihova de-
javnost publicira s pomočjo naših komu-
nikacijskih sredstev.

Predsedstvo je menilo, da se mora
predvsem poživiti delo mednarodnega klu-
ba, ki je že dalj časa v veliki krizi, prav
tako pa bo treba za njegovo nemoteno
delo najti ustreznejše prostore, kakor je
tretji ženski blok v Studentskem naselju.
V osnovi pa naj bi tuji študenti v svo-
jih aktivnostih več sodelovali v akcijah,
ki so namenjene vsem študentom in bi
v boBoče' mednarodni klub prirejal le
akcije, ki so specifičnega značaja za tuje
študente. Tako bi odpadlo trošenje že
tako minimalnih sredstev za tovrstno de-
javnost: za izlete in smučarske tečaje, saj
je jasno da so izleti oziroma druge dejav-
nosti, ki jih prirejajo naše specializirane
organizacije, namenjene vsem študentom.
Ne moremo pa preko dejstva, da je bila
družbena aktivnost tujih študentov pre-
malo propagirana, zato naj bi se ji v bo-
doče posvetilo več pozomosti v našem
študentovskem listu, prav tako pa bo
mednarodni klub prirejal vsak teden kon-
ferenčne razprave, ki bodo dostopne vsa-
kemu študentu. V okviru sodelovanja od-
bora Zš v ŠN in MK bi prirejali občasna
predavanja iz področja naše družbene ure-
ditve, spoznavanja naše domovine in po-
uka našega jezika. Da pa bi bilo to delo
in sodelovanje čim uspešnejše, bodo v
kratkem organizirali seminar za vse ak-
tiviste ZŠJ, ki se ukvarjajo s problema-
tiko tujih študentov.

Ob zaključku je predsedstvo menilo,
da bo to sodelovanje v prihodnje bolj-
še in ugpešneje potekalo le v primeru,
če bo pripravljenost za sodelovanje tudi
s strani tujih študentov večja, saj je
bilo opaziti, da se tuji študenti vse prera-
di zapirajo v svoje kroge in ne kažejo
kakšne večje pripravljenosti za sodelova-
nje.

S. Rutar
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